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Koncept kmetijstva je pravi, 
ko so krave vesele in prijazne

Imamo nenormalne razmere: na eni strani kupno 
moč potrošnikov, ki generira povpraševanje in rast 
naročil proizvajalcem materialnih dobrin, na dru-
gi strani pa pomanjkanje surovin in ključnih sesta-
vin teh dobrin, kar še povečuje razliko med povpra-
ševanjem in ponudbo ter samo po sebi ustvarja pri-
tisk na dvig cen.

Kdo želi danes kupiti avto, je pred velikim izzivom, 
ne zgolj zato, ker se mora odločiti, kakšen motor ozi-
roma energent bo izbral, ampak tudi zato, ker so ča-
kalne dobe od nekaj mesecev do preko enega leta, 
prodajalci pa se o cenah niti pogovarjati (več) noče-
jo: »Takšna cena je danes, imamo pa že informacijo, 
da gredo cene v kratkem gor. Razmislite, kaj se vam 
bolj splača.«

Tudi na področju energetike je zelo pestro. »Zani-
manje za lesno biomaso je močno poskočilo. Trg je 
ponorel. Medtem ko denar izgublja vrednost, ljudje 
kupujejo energetsko neodvisnost,« lahko med dru-
gim preberete v intervjuju z Rokom Suhodolnikom, 
uspešnim podjetnikom, ki hkrati tudi opozarja, da je 
za našo prihodnost tako kot energetska samooskr-
ba pomembna samooskrba na področju hrane. Tega 
se (očitno) še ne zavedamo, kajti v Sloveniji manjše 
kmetije hitro ugašajo. Bo Svoboda to prepoznala kot 
alarm, da je treba ukrepati?

Na to temo sem pred dnevi bral zanimiv intervju z 
agrarnim ekonomistom Emilom Erjavcem. Pravi, da 
cenovni razkorak še zdaleč ni enak v vseh vejah slo-
venskega kmetijstva, predstavniki te panoge pa zade-
ve posplošujejo (kar priznajmo, da to vsi radi počne-
mo) in zahtevajo podporo države za vse in ne zgolj za 
tiste, ki so dejansko ogroženi. Država ima problem, 
ker ne ve točno, kdo to je.

»Rast cen energentov je pomembno povezana z 
rusko-ukrajinsko krizo, je pa ta kriza v ekonomskih 
učinkih podobna krizam, ki se ciklično pojavljajo že 
več desetletij na od sedem do dvanajst let in imajo 
vedno kratkoročen značaj. Dobro pa je to krizo izkori-
stiti predvsem kot priložnost. Z zdajšnjo obliko pride-
lave, ki zahteva izjemne vnose energije in je naravne 
vire spravila v odvisnost od tretiranj, kmetijstvo dol-
goročno ni vzdržno – ne v Ukrajini, ne v Franciji, ne v 
Sloveniji,« je prepričan Erjavec, ki za konec servira še 
»pravi« koncept kmetijstva: 

»Naša krava ima boljše razmere od krav iz mno-
žičnih tujih rej, reja pripomore k boju proti podneb-
nim spremembam, krave so vesele in prijazne, mle-
ko je predelano v domačih podjetjih v izdelke s tradi-
cijo in okusom z vrhunsko tehnologijo. Kupec v trgo-
vini je prepričan, da je dobil najboljše, kar je lahko, da 
z nakupom podpira domače proizvajalce, gospodar-
stvo in ohranja naravne vire.« 
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IZTEKA SE MOŽNOST UNOVČITVE TURISTIČNIH BONOV 

»Koronaturizem« le še do konca junija
Le še slab mesec in pol je do kon-

ca junija, ko poteče možnost unovčit-
ve turističnih bonov iz leta 2020 in bo-
nov 21. Kljub temu precejšen del Slo-
vencev še ni unovčil svojega bona. Ne-
kateri ga niti ne nameravajo. Do konca 
prvomajskih praznikov je bilo unovče-
nih 76 odstotkov vrednosti predlanskih 
turističnih bonov in 70 odstotkov vred-
nosti izdanih bonov 21. 

BONI SPREMENILI STRUKTURO 
GOSTOV

Kot kažejo podatki Finančne uprave 
Republike Slovenije (FURS), na razpola-
go ostaja še 86 milijonov evrov potenci-

alne vrednosti prve in 56 milijonov evrov 
druge izdaje bonov. Turistični boni so po 
mnenju poznavalcev precej vplivali na 
strukturo turistov na slovenskih tleh, saj 
so še leta 2019 pri nas prevladovali tuji 
turisti (75 %), v lanskem letu pa domači 
(54 %). Tudi v zgornjesavinjskem turiz-
mu v lanskem letu beležimo veliko večji 
delež domačih kot tujih gostov.

ŠE VEDNO PRECEJ BONOV 
NEIZKORIŠČENIH

Po podatkih FURS-a je od začetka 
unovčevanja turističnih bonov v le-
tu 2020 do 2. maja letos turistični bon 
delno ali v celoti unovčilo 1,6 milijona 
upravičencev, kar je 79,5 odstotka vseh. 
Skupna vrednost unovčenih turističnih 
bonov znaša 272,6 milijona evrov ozi-
roma 76 odstotkov zneska potencialno 
vseh unovčenih bonov. Bon 21 je doslej 
delno ali v celoti unovčilo 1,5 milijo-
na oziroma 74,6 odstotka upravičen-
cev. Od sredine julija lani do 2. maja le-
tos je bilo unovčitev v skupni vrednos-

ti 130,9 milijona evrov, kar znaša 70 od-
stotkov zneska potencialno vseh unov-
čenih bonov.

BONI PORABLJENI ZA TURIZEM, 
GOSTINSTVO IN KNJIGE

Turistične bone iz leta 2020 je bilo 
mogoče unovčiti v turističnih name-
stitvenih obratih za nočitev ali nočitev 
z zajtrkom. Pri do sedaj unovčenih bo-

nih 21 je bilo največ unovčitev za pla-
čilo storitev v gostinstvu in turistične 
storitve, nato za nakup knjig, šolskih 
knjig in ostale kulturne storitve ter ne-
kaj tudi za šport. Kdor še bonov ni iz-
koristil in ni prepričan, kakšno dobro-
imetje še ima, lahko to preveri z regi-
stracijo preko spletne strani ali aplika-
cije eDavki. Stanje je mogoče preveriti 
tudi s pomočjo informatorjev na FUR-
S-u, ki so dosegljivi na telefonski šte-
vilki 08 200 1005 ali preko elektronske 
pošte bon.info@gov.si.

DELEŽ TUJIH GOSTOV PADEL 
POD POLOVICO

V preteklih dveh letih so sloven-
ski turizem reševali predvsem turistič-
ni boni, se strinjajo strokovnjaki. Maja 
Uran Maravić, profesorica na Fakulte-
ti za turistične študije Turistica Portorož 
Univerze na Primorskem je za spletni 
portal N1info.si potrdila, da se večji de-
lež slovenskih turistov v zadnjih dveh 
letih lahko pripiše zlasti turističnim bo-
nom. Struktura turistov se je v primer-
javi z letom 2019 in prejšnjimi leti opa-
zno spremenila. Po podatkih Statistič-
nega urada RS (SURS) smo v letu 2018 
beležili skoraj tri četrtine tujih turistov, 
v letu 2019 je njihovo število poraslo še 
za odstotek. V letu 2020 se je razmerje 
povsem obrnilo v prid domačih gostov, 
teh je bilo tri petine, v bolj umirjenem 
letu 2021 pa so sicer še vedno prevla-
dovali domači gostje, a v nekoliko bolj 
uravnovešenem razmerju: 54 % doma-
či, 46 % tuji. Pri nočitvah je bil lani de-
lež domačih gostov 57-odstoten.

Največ nočitev je bilo lani v občini 
Rečica ob Savinji, k čemur je največ 

prispeval kamp Menina. 
(Foto: arhiv podjetja)

Občina Nočitve 
skupaj

Domači 
gosti

Delež v 
%

Tuji 
gosti

Delež v 
%

Rečica ob Savinji 52.434 31.633 60,33 20.801 39,67
Solčava 39.808 30.800 77,37 9.008 22,63
Mozirje 34.832 21.328 61,23 13.504 38,77
Ljubno 22.994 12.360 53,75 10.634 46,25
Luče 19.095 11.919 62,42 7.176 37,58
Gornji Grad 2.855 1.605 56,22 1.250 43,78
Nazarje 357 136 38,10 221 61,90
Skupaj 172.375 109.781 63,69 62.594 36,31

Število nočitev v Zgornji Savinjski dolini v letu 2021 (vir: SURS)
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DELEŽ DOMAČIH GOSTOV V DOLINI 
NADPOVPREČEN

Domači turisti so v lanskem letu pre-
vladovali tudi v Zgornji Savinjski doli-
ni, vendar v povprečju z višjim dele-
žem od državnega. Gledano na števi-
lo nočitev je naša dolina lani beležila 
64 odstotkov domačih, in 36 odstotkov 
tujih gostov. Največ nočitev (31.633) do-
mačih gostov je bilo registriranih v ob-
čini Rečica ob Savinji, največjo razliko 
v razmerju v prid domačih turistov pa 
je zabeležila občina Solčava. Pri njih so 
beležili 30.800 nočitev domačih gostov 
(77 %) in 9008 nočitev tujih (23 %). V 
vseh zgornjesavinjskih občinah z izje-

mo Nazarij so beležili več kot polovico 
domačih gostov. V občini Nazarje je bi-
lo lani zabeleženih najmanj nočitev v 
dolini, razmerje med domačini in tu-
jimi gosti pa je bilo v prid slednjih (38 
proti 62).

KAKO BO LETOS?
Kaj bo prinesla letošnja poletna se-

zona, je še neznanka. Podatki SURS-a 
za letošnje leto do vključno marca ka-
žejo na nekoliko manjšo razliko v šte-
vilu nočitev domačih in tujih gostov 
(54 % domači, 46 % tuji), še vedno pa 
prevladujejo slovenski turisti. 

Tatiana Angioi

TRG DELA

Najnižja 
brezposelnost po 

letu 1990
Po tem ko je bila že marca letos regi-

strirana brezposelnost v Sloveniji zelo 
nizka, se je v aprilu še znižala in pad-
la na najnižjo raven po letu 1990. Pov-
praševanje po delavcih se je v letošnjih 
prvih štirih mesecih glede na enako 
obdobje lani povečalo za 40 odstotkov. 
Največ povpraševanja je bilo po delav-
cih za preprosta dela v predelovalnih 
dejavnostih.

NA VOLJO BISTVENO VEČ 
DELOVNIH MEST 

Na območju Urada za delo Mozirje 
je bilo aprila v evidencah brezposelnih 
oseb prijavljenih 383 brezposelnih oseb 
ali 13,2 odstotka manj kot aprila 2021. V 
obdobju od januarja do aprila 2022 so 
delodajalci območni službi v Velenju 
sporočili 3559 prostih delovnih mest, 
od tega na območju Urada za delo Mo-
zirje 438 delovnih mest ali 45 odstotkov 
več kot v enakem obdobju lani.

KOGA IŠČEJO DELODAJALCI?
Največ povpraševanja je bilo po 

sestavljavcih električne in elektron-
ske opreme, delavcih za preprosta dela 
v predelovalnih dejavnostih, čistilcih, 
strežnikih in gospodinjskih pomočni-
kih, natakarjih, strokovnih sodelavcih 
za zdravstveno nego, upravljavcih stro-
jev za proizvodnjo plastičnih izdelkov, 
voznikih težkih tovornjakov, delavcih 
za preprosta dela pri visokih gradnjah, 
strugarjih, zidarjih, orodjarjih…

DELODAJALCI SE MORAJO BOLJ 
POTRUDITI 

Trg dela je v razcvetu, pravijo tudi na 
karierno-zaposlitvenem portalu Moje-
Delo.si. Ker trenutno ponudba prese-
ga povpraševanje, se je spremenila tu-
di dinamika zaposlovanja. Delodajal-
ci se morajo za zaposlene zelo potru-
diti – tako za tiste, ki že delajo v pod-
jetjih, kot za tiste, ki jih želijo pridobiti. 
Med najbolj vabljivimi bonitetami so 
zaposlitev za nedoločen čas, višja pla-
ča in vlaganje v izobraževanje. 

OD ZAPOSLENIH SE PRIČAKUJE 
PRILAGODLJIVOST 

Pomembni so torej »mehki« dejavni-
ki, ki kandidate prepričajo, da je podje-
tje prava izbira zanje. Kaj pa pričakujejo 
delodajalci? Zaradi hitrih sprememb pri 
kandidatih iščejo predvsem prilagodlji-
vost in pripravljenost na usvajanje no-
vih znanj, kar jim zagotavlja konku-
renčnost na trgu.

Vesna Petkovšek

RAZVOJNA AGENCIJA SAVINJSKO-ŠALEŠKE REGIJE

Kulinarična izobraževanja za 
popestritev turistične ponudbe

Udeleženci kulinaričnih izobraževanj na podelitvi certifikatov 
v Šmartnem ob Paki (foto: arhiv RA SAŠA)

Razvojna agencija Savinjsko-šaleške 
regije (RA SAŠA) je v Mladinskem cen-
tru Šmartno ob Paki pripravila podeli-
tev certifikatov ob zaključku kulinarič-
nih izobraževanj, ki so potekala v okvi-
ru projekta LAS Kulinarična izobraže-
vanja za mlade za popestritev turistič-
ne ponudbe v Savinjsko-šaleški regiji, 
na kratko KUL SAŠA.

TRADICIONALNA KULINARIKA S 
PRIDIHOM SODOBNOSTI

Udeležence so uvodoma pozdravila 
župana Občine Šmartno ob Paki Jan-
ko Kopušar in župan Občine Ljubno 
Franjo Naraločnik, slednji tudi v vlo-
gi predsednika LAS Zgornje Savinj-
ske in Šaleške doline. Nato je sprego-
vorila direktorica RA SAŠA mag. Bi-
ljana Škarja in povedala, da je bil cilj 
projekta kulinarično izobraziti mlade, 
ženske in druge interesente za pope-
stritev turistične ponudbe v Savinj-

sko-šaleški regiji. Poudarek je bil na 
tradicionalni kulinariki v kombinaci-
ji s sodobnimi trendi. S projektom so 
želeli izpostaviti pomen uporabe lo-
kalnih sestavin, s tradicionalno kuli-
nariko pa popestriti prireditve in raz-
lične dogodke.

DVA SKLOPA IZOBRAŽEVANJ OD 
MARCA DO MAJA

V projekt sta bila poleg RA SAŠA, ki 
je bila koordinatorica, vključena še dva 
projektna partnerja, in sicer Društvo 
vinogradnikov Šmartno ob Paki in HLT 
d.o.o. oziroma hotel Planinka. Izobra-
ževanja so potekala v dveh skupinah 
od marca do začetka maja, vodili so jih 
priznani kuharski mojstri, razdeljena 
pa so bila v dva sklopa: SAŠA kulina-
rični mojster tradicionalnih jedi in SA-
ŠA gastronomski mojster tradicional-
nih slovenskih/lokalnih jedi in pijač.

Barbara Rozoničnik
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ROK SUHODOLNIK, DIREKTOR BIOMASE

»Medtem ko denar izgublja 
vrednost, ljudje kupujejo energetsko 

neodvisnost.« 

Zgodba o podjetju Biomasa se 
začne podobno kot marsikate-
ra druga podjetniška zgodba: z 
željo ustanovitelja, da bi si po-
enostavil življenje in ga naredil 
bolj udobnega. »Lenoba je goni-
lo napredka,« pravi ustanovitelj 
in direktor podjetja Rok Suho-
dolnik. A bi zanj, ki vodi uspeš-
no podjetje, upravlja domačo 
kmetijo, je mož in oče petih ot-
rok, poleg tega pa še predsednik 
Združenja za lesno biomaso 
Slovenije, predsednik Društva 
za rejo govedi za meso Slove-
nije, član Zavezništva za kme-
tijstvo Slovenije in predsednik 
Smučarsko tekaškega društva 
Luče, najbrž težko rekli, da je 
len. Rok Suhodolnik poje tudi v 
oktetu Žetev, smuča in surfa. 

• Kdaj in kako je nastala poslovna 
ideja za Biomaso? 

Zgodba se je začela, ko sem živel še 
pri starših v Logarski dolini, blizu Pa-
vličevega sedla. Ko sem na šolski ek-
skurziji v Avstriji videl sistem ogreva-
nja na lesne sekance, se mi je to zde-
la prava rešitev za ogrevanje naše turi-
stične kmetije. Nad idejo sem navdušil 
očeta, zbrali smo ponudbe in se odlo-
čili za Fröling, ki je bil že takrat tehno-
loško najbolj dovršen. Večini znancev 
se je zdela takšna investicija v primer-
javi z navadnimi pečmi na drva nepoj-
mljiva, a mi smo v tem videli napre-
dek. Ta sistem ogrevanja nam je prine-
sel precej večje udobje, saj smo končno 

nehali z neprestanim nalaganjem drv 
v peč. Ko smo leta 1996 postavili kotel 
za lesne sekance, je bil to eden prvih 
v Sloveniji. K nam so ga prihajali gle-
dat tako strokovnjaki kot laiki. In tak-
rat se je rodila poslovna ideja. Vzel sem 
kredit za nakup kotla, ki sem ga pro-
dal naprej, takrat še z izgubo, a nisem 
odnehal. Še v času študija na Fakulte-
ti za elektrotehniko v Ljubljani sem leta 
2000 registriral s. p. in začel s prodajo. 

• Začeli ste torej s prodajo opreme 
za kurjenje lesne biomase za indivi-
dualno ogrevanje. Vendar se niste us-
tavili pri tem … 

Vedno skušam biti z idejami korak 
pred drugimi. Na začetku smo bili še 
sami na trgu, a je kmalu za tem je na 
področju individualnih kotlovnic začela 
pritiskati konkurenca. Mi smo medtem 
že načrtovali daljinske sisteme ogre-
vanja na lesno biomaso. V naši dolini 
imamo danes takšne sisteme v Solčavi, 
Lučah in Mozirju. Celotna Logarska do-
lina, razen ene hiše, se ogreva z našimi 
individualnimi ali daljinskimi sistemi. 
Ogromno smo jih zgradili tudi drugod 
po Sloveniji: na lesno biomaso se ogre-
vajo na primer v zaporih na Dobu, kjer 
imajo vzpostavljeno tudi našo kogene-
racijo, potem hoteli na Rogli, v Kranjski 
gori, v Termah Olimje … Na daljinsko 
ogrevanje na lesno biomaso se ogrevajo 
v številnih krajih, kot so Ribnica, Metli-
ka, Postojna … To so daljinski sistemi na 
sekance, ki zmorejo moči od nekaj sto 
do nekaj tisoč kilovatov. 

• Kdaj ste začeli s prodajo ener-
gentov, ki je danes prav tako sestav-
ni del vaše dejavnosti?

Vzporedno s postavljanjem siste-
mov za ogrevanje na biomaso se je ve-
čalo povpraševanje po tovrstnih ener-
gentih, zato smo začeli z dobavo lesnih 
sekancev. Najprej smo opravljali samo 
storitve z našimi sekalniki, nato smo 
začeli kupovati les in prodajati sekance 
kot končni energent. Zaradi povečeva-
nja obsega posla smo se odločili za na-
kup zemljišča v industrijski coni v Na-
zarjah in se iz s. p. preoblikovali v druž-
bo z omejeno odgovornostjo. 

• Glavna dejavnost vaše enote v 
Nazarjah je predelava lesa za energet-
ske namene. O kakšnih kapacitetah 
govorimo? 

Letno proizvedemo okoli 300 tisoč 
normalnih kubičnih metrov (nm3 je 

enota za količino, ki pri temperatu-
ri 0° C in normalnem zračnem tlaku 
zavzame en kubični meter prostorni-
ne, op. VP) zračno sušenih sekancev, 
s sušilnicami za lesne sekance in ža-
govino pa zagotavljamo dodatno še 
okoli 25 tisoč nm3 tehnično sušenih 
sekancev. V ločeni sušilnici za žago-
vino pripravljamo material za proi-
zvodnjo okoli 15 tisoč ton pelet letno 
in dodatnih 500 ton lesnih briketov. 
Predelava, priprava, transport in do-
ziranje energentov je avtomatizira-
no in nadzorovano preko centralne-
ga nadzornega sistema. Sistem delu-
je 24 ur na dan in zaposluje okoli pet-
najst sodelavcev.

• V Nazarjah imate postavljene 
tudi enote za kogeneracijo, torej so-
proizvodnjo elektrike in toplote iz 
lesnih sekancev. Tudi to ste razvili v 
novo prodajno vejo …

Vse nove tehnologije želim najprej 
sam preizkusiti, preden jih damo na 
trg. Z razvojem soproizvodnje elektrike 
in toplote na lesni plin smo začeli le-
ta 2007, prva naprava pa je bila vgraje-
na leta 2012. Z ustrezno pripravo in su-
šenjem sekancev zagotavljamo potreb-
no gorivo za nemoteno delovanje dva-
najstih naprav za soproizvodnjo toplo-
te in elektrike iz lesnega plina. Sistem s 
skupno močjo slabih 600 kW električ-
ne in približno 1200 kW toplotne mo-
či obratuje skozi celo leto. Električna 
energija gre deloma za lastno porabo 
enote v Nazarjah, deloma pa jo odda-
mo v omrežje. Proizvedeno toploto ko-
ristno uporabljamo za sušenje lesnih 
goriv in s tem izboljšavo njihove ener-
gijske vrednosti. Letno proizvedemo 
slabih 5000 MWh električne energije iz 
lesne biomase, kar bi teoretično zadoš-
čalo za oskrbo 650 gospodinjstev z ele-
ktrično energijo.

• Kako se je kogeneracija v Slove-
niji doslej prijela oziroma kakšen po-
tencial ji pripisujete v prihodnje?   

Ko smo začeli s kogeneracijo, so bile 
cene električne energije še precej niz-
ke, tudi zaradi precej nižjih omrežnin v 
primerjavi z drugimi državami EU, za-
to se investicija ni pokrivala sama od 
sebe. Pri sedanjih cenah pa je situacija 
precej drugačna, kar pomeni, da je ob 
smiselni uporabi toplote dodana vred-
nost tudi na elektriki. Potenciala je og-
romno. 
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• Nam zaupate ozadje vaše odlo-
čitve za vstop v soproizvodno tehno-
logijo?

Spet se bom vrnil domov. Stari oče je 
že leta 1939 naredil majhno hidroelek-
trarno doma na kmetiji. Od tod izvira 
tudi moja želja po energetski samooskr-
bi in neodvisnosti od tujih proizvodnih 
virov. Zaradi naše nesmiselne zakono-
daje žal hidroelektrarne na Savinji kljub 
precejšnjim prizadevanjem nisem mo-
gel postaviti. Zato sem razmišljal, zakaj 
ne bi naredili nekaj pametnega iz lesne-
ga plina. Potencial vidim tudi v stran-
skem produktu naše soprozvodnje, to 
je v biooglju. S plasiranjem biooglja 
nazaj v zemljo v obliki sestavine gno-
jil bi namreč lahko dosegli celo negati-
ven ogljični odtis. To v tujini že s pridom 

uporabljajo in učinki so zelo pozitivni, 
tako z vidika kmetijstva kot okolja. A 
tudi tu bo v Sloveniji potrebno najprej 
spremeniti mentaliteto in zakonodajo, 
da bo kaj takega sploh mogoče. 

• Če prav razumem, v podjetju po-
leg tega, da načrtujete, prodajate in 
montirate ogrevalne ter soproizvodne 
sisteme, tudi razvijate nove rešitve?

Tako je. Razvili smo, na primer, lasten 
sistem za doziranje in sušenje lesnih se-
kancev, ki ga dopolnjuje Frölingov izde-
lek za soproizvodnjo, in te izdelke sedaj 
montiramo za nemški in avstrijski trg. 
To nas od kupca dviguje v položaj par-
tnerja podjetja Fröling, kar se je izkaza-
lo za veliko prednost, ko so v industri-
ji nastali ogromni zaostanki v dobavah. 
Smo edini, ki imamo normalne dobav-
ne roke, saj smo z dobaviteljem sood-
visni. Zato letos zelo dobro delamo. 

• Za vaš posel so izredne razme-
re na trgu energentov najbrž voda na 
mlin?

V zadnjem obdobju so šle vse no-
vogradnje na toplotne črpalke. Takšno 
ogrevanje je bilo res poceni, dokler je 

bila elektrika poceni. Sedaj so se raz-
mere nekoliko spremenile. Zanimanje 
za lesno biomaso je močno poskočilo. 
Trg je ponorel. Medtem ko denar izgu-
blja vrednost, ljudje kupujejo energet-
sko neodvisnost. 

Les sodi med obnovljive vire energi-
je, vendar ni nujno ekološko neopore-
čen. To se zgodi, če se za kurjavo upo-
rablja kakovosten les, ki bi mu lahko 
dali veliko večjo in trajnejšo uporabno 
vrednost. In na drugi strani zastarela 
kurišča na trda goriva, ki v kombinaciji 
z neprimernim energentom povzročajo 
veliko onesnaženje zraka, čemur smo 
pozimi priča marsikje na podeželju.

Za naše energente uporabljamo iz-
ključno lesne materiale, ki niso pri-
merni za kakršnokoli drugo predelavo 

in nadaljnjo uporabo. Teh materialov, 
predvsem so to lubje, žagovina, žagar-
ski in mizarski ostanki, imamo z vra-
čanjem lesno predelovalne industrije 
in žag nazaj v Slovenijo, vse več na vo-
ljo. Dokler se les v tujino izvaža v pri-
marni obliki, torej hlodovina, tam os-
tanejo tudi žagovina in lubje. Sodobni 
kotli na lesno biomaso imajo bistveno 
bolj dovršeno izgorevanje, kar zagota-
vlja bistveno boljši izkoristek energen-
ta in minimalno onesnaževanje zraka. 
Ravno v tem je prednost naših tehno-
loško dovršenih sistemov ogrevanja. 

• Med obnovljive vire energije so-
di tudi sončna. Sami imate doma že 
dolgo postavljeno sončno elektrarno, 
sodelovali ste tudi v projektu vzpo-
stavitve samooskrbe s sončno energi-
jo v Lučah, ki je potekal s Petrolom in 
Fakulteto za elektrotehniko. Kakšno 
je vaše mnenje glede prihodnosti 
sončne energije?

Sončna energija je vsekakor smisel-
na z ekonomskega vidika investitorja, 
medtem ko imam pomisleke, ko govo-
rimo o okoljskem in energetskem vi-

diku. Zaradi velikega pritiska sončnih 
elektrarn na energetsko omrežje bo 
slednjega kmalu treba nadgraditi, kar 
bo velik finančni zalogaj. 

• Za energetsko samooskrbo Slo-
venije bo vsekakor potrebno poseči 
po več različnih virih energije. Vendar 
brez večjih sistemov najbrž to ne bo 
izvedljivo? 

Druga nuklearka je po mojem mne-
nju za Slovenijo nujno zlo. Potrebno je 
seveda najti najprimernejšo rešitev za 
jedrske odpadke. In ne pozabimo, da 
so tudi naši odpadki energent, čeprav 
se jih v tem smislu na veliko otepamo, 
saj sežigalnice nihče noče pred svo-
jim pragom. A ponovno, v tujini je to 
že vrsto let vpeljana praksa in so celo 
del glavnih mest, kot je Dunaj. Vpraša-
nje je, kaj je manjša škoda, da odpad-
ke na domačih tleh s primerno tehno-
logijo in monitoringom uporabimo za 
proizvodnjo energije ali da jih z okolje 
obremenjujočim transportom odpelje-
mo na drug konec sveta, od koder jih 
večina ponikne v svetovna morja? Rad 
bi poudaril, da je prav tako kot ener-
getska samooskrba za našo prihodnost 
pomembna samooskrba Slovenije na 
področju hrane. A žal trenutno v Slove-
niji vsak dan ugasneta povprečno dve 
manjši kmetiji. 

• Kaj, menite, se bo dogajalo z 
energetsko situacijo v prihodnje?

Seveda je precej odvisno od tega, 
kaj se bo dogajalo z vojno v Ukrajini. 
Prepričan  sem, da nikoli več ne bo, kot 
je bilo. Upam, da se bomo posamezni-
ki in vodstvo države končno le zavede-
li, da je treba delati na lokalnih virih, 
energentih in hrani, ki so nam na do-
segu roke. 

• V Lučah imate kmetijo, kjer se 
ukvarjate z vzrejo angus goveda. In 
tudi tu, na področju kmetijstva, je vaš 
podjetniški duh vrtal dalje. Sedaj pro-
dajate tudi kmetijsko tehnologijo? 

Res je, vzporedno iščem sodob-
ne tehnologije na področju kmetova-
nja. Smo zastopniki za podjetje Lasco, 
predvsem za dvigala za manipulaci-
jo krme, sušilno tehniko in dogreva-
nje zraka, pa tudi za cevno razprševa-
nje gnojevke. Seveda je tudi tu potreb-
no vložiti ogromno energije, da izdelke 
spraviš na trg. A to nam je že poznano 
iz leta 1999. 

• Ob vseh dejavnostih, s katerimi 
se ukvarjate, se sprašujem, kje najde-
te čas in energijo za vse to?

V vseh teh letih je bila ključna pod-
pora ožje družine, moje žene in otrok, 
da razumejo, ko me velikokrat ni do-
ma. In seveda podpora izjemnega ko-
lektiva Biomase, ljudi, s katerimi sem 
začel delati in smo skupaj že celotno 
obdobje. Nanje se včasih bolj zanesem 
kot na samega sebe.

Pogovarjala se je Vesna Petkovšek

Na družinskem izletu (foto: osebni arhiv) 
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Prva pametna podeželska učilnica v Sloveniji
Vzorčno mesto in partnerji v projek-

tu z naslovom Prva pametna učilni-
ca na podeželju se zavedamo, kako po-
membno je poučevanje s pomočjo re-
ševanja problemov. Reševanje proble-
mov v učnem procesu omogoča ce-
losten razvoj učenca. Privzgaja doživ-
ljajske naravnanosti, socializacijo, uri 
spretnosti ter aktivira emocionalne, 
psihomotorične in spoznavne funkci-
je učenca.

Po nekakšnem uradnem opisu je pa-
metna učilnica tista, ki je tehnološko 
izboljšana in vključuje digitalno uče-
nje. Učilnica je integrirana z digitalnimi 

zasloni, tablami, podpornimi naprava-
mi za poslušanje in drugimi avdio/vi-
zualnimi komponentami, zaradi ka-
terih so predavanja lažja, privlačna in 
bolj interaktivna. Zapis, ki ga najdemo 
na internetnem iskalniku, opisuje teh-
nološke dodatke in nadgradnje že ob-
stoječim učilnicam. Vse je res, ampak 
pozablja na najpomembnejšo stvar, in 
to je učenec. Učilnica je resda pametna, 
ampak kaj bo popolnoma urejena učil-
nica, če na koncu učenec ne prinese re-
zultatov.

Zato smo se tako imenovani ino-
vativni ljudje odločili, da poskusi-

mo ustvariti nekakšno simbiozo med 
tehnološko dovršenim prostorom ter 
učno snovjo, ki doprinaša svežino in 
drugačno metodologijo učenja. Uče-
nec v naši učilnici ni več poslušalec 
in spremljevalec tako imenovanih av-
dio/vizualnih komponent, ampak ak-
tivno sooblikuje potek učne ure. Ta-
ko poskuša na različne načine prido-
biti znanje, in preko »storytellinga« 

in reševanja pro-
blemov priti do 
zaključka. Zaklju-
ček ni znanje. Za-
ključek je razume-
vanje snovi in že-
lja po nadaljnjem 
raziskovanju.

V času med ma-
jem in avgustom 
smo pričeli preiz-
kušati prav to.  V 
tem času nas bo 
obiskalo več kot 
800 osnovnošol-
skih otrok, s kate-

rimi bomo merili, 
vrednotili, spremi-
njali, sooblikovali 
in na koncu nare-
dili učilnico pame-
tno. Učilnica se na-
haja na OŠ Ljubno, 
na kateri je ravna-
telj Samo Kramer. 
Le-ta se zelo dobro 
zaveda, da sta pri 
izobraževanju nuj-
na širina in inova-
tivno zavedanje hi-
trega napredka ta-

ko tehnologij kot učnih vsebin.
K projektu je pristopilo Vzorčno 

mesto, ki je nekakšen izobraževal-
ni laboratorij Andragoškega zavo-
da Ljudske univerze Velenje, ki se že 
več kot 60 let osredotoča na inovativ-
ne načine neformalnega izobraževa-
nja. Skupaj s partnerjem Novus po-
vezuje, izobražuje, usposablja in be-
leži potek izobraževanja v učilnici, ki 
smo jo dobili na razpolago od nasled-
njega partnerja v projektu OŠ Ljubno, 
ki se že vrsto let dokazuje na različ-
nih področjih. 

Njihova zagnanost, znanje in ino-
vativno razmišljanje potrjujejo pravil-
no odločitev, da je bila šola izbrana kot 
dobra praksa tako pomembnega ra-
zvojnega projekta, kot je pametna učil-
nica. 

Občina Ljubno skrbi za promocijo tu-
rizma in organizacije, skupaj s podje-
tjem KLS Ljubno pa tvorimo krog med 
izobraževanjem, gospodarstvom in 
ustvarjanjem kakovostnega okolja v 
občini. 

Pametna učilnica na OŠ ljubno

Vzorčno mesto prenaša dobre prakse izobraževanja v 
prvo pametno učilnico.
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OBČINA GORNJI GRAD

Podražitev komunalnih storitev
V občini Gornji Grad je prišlo do 

sprememb cene vodarine in čiščenja 
ter odvajanja odpadnih vod. Za gospo-
dinjstva v Gornjem Gradu in Bočni, ki 
imajo dostop do teh storitev, bo pri po-
rabi 14 kubičnih metrov vode mesečno 
položnica višja za 1,51 evra. Za gospo-
dinjstva v Novi Štifti, kjer ni kanaliza-
cije, bo pri enaki porabi položnica viš-
ja za 51 centov.

Občinski svet je na dopisni seji spre-
jel sklep o zemljiščih, katerih zemlji-
škoknjižna lastnica je Občina Gornji 

Grad. Z njimi je dovoljeno razpolaga-
ti in gospodariti s strani tretjih oseb 
izključno v skladu z zakonsko dolo-
čenimi normami, vezanimi na po-
dročje urejanje prostora in razpolaga-
nja s stvarnim nepremičnim premo-
ženjem lokalne skupnosti ter stvarne-
ga prava. Sklep se nanaša na gradnjo 
nadstreškov in urejanje vrtov na ob-
činskih zemljiščih. Za gradnjo bo ob-
čini treba predložiti ustrezna dokazila 
in mnenja.

Štefka Sem

CENTER RINKA SOLČAVA

Po dobri sezoni leto sklenili pozitivno
Solčavski občinski svetniki so se na 

zadnji seji seznanili s poročilom o de-
lu javnega zavoda Center Rinka za le-
to 2021. Po dobri glavni turistični sezo-
ni in ob pestrem dogajanju na podro-
čju organizacije dogodkov ter prizadev-
nem projektnem delu je zavod, kot je 
povedala direktorica Živa Erjavec, po-
slovno leto zaključil uspešno. 
ZAVEZANI TRAJNOSTNEMU RAZVOJU

Erjavčeva je mesto direktorice nasto-
pila junija lani v obsegu 20-odstotne 
delovne obveznosti. Tekom leta so iz-
vajali aktivnosti na področju promoci-
je turizma, organizacije prireditev, raz-
stav, vodenja in izobraževanja. Desti-
nacija Solčavsko je nosilka zlatega zna-
ka Slovenia Green Destination, kar pri-
ča o zavezanosti trajnostnemu razvo-
ju, prejeli so znak TOP 100 trajnostnih 
destinacij na svetu, v svetovni konku-
renci so bili izbrani tudi v družbo naj 
podeželskih vasi. Aktivno sodeluje-
jo pri projektih Priložnost na pragu – 
z lastnim potencialom do poslovne-
ga uspeha, Vodne zgodbe Kamniško-
-Savinjskih Alp, Zamigaj, uživaj, zadi-
haj … Kavarno v prostorih Centra Rin-

ka so sredi preteklega leta oddali v na-
jem, zagotavljali so delovanje pogod-
bene pošte in nudili izposojo koles.

OBNOVITEV STALNE RAZSTAVE IN 
ODPRTA KUHINJA

Za tekoče leto načrtov ne manjka. 
V prostorih turistično informacijske-
ga centra nameravajo obnoviti stal-

no razstavo, v poletnih mesecih naj bi 
ob nedeljah na prireditvenem prosto-
ru zaživela odprta kuhinja. V pripra-
vi je finančna konstrukcija za preure-
ditev neizkoriščenih prostorov v zgor-
njem nadstropju Centra Rinka v sobe 
za goste.

Barbara Rozoničnik

KMETIJSKO GOZDARSKA ZBORNICA SLOVENIJE

Jajca in zorjena govedina tržno zanimiva produkta 

Na kmetiji Moličnik v Krnici so si udeleženci ogledali kokošnjake in pakirni 
center. (Foto: Bernarda Brezovnik)

Mozirska izpostava Kmetijsko gozdar-
ske zbornice Slovenije je v spomladan-
skem času pripravila dve zanimivi pre-
davanji. Na kmetiji Prušnik na Ljubnem 
ob Savinji je bilo predavanje in predsta-
vitev pogojev za prodajo jajc in perut-
ninskega mesa. Sledil je ogled dobre pra-
kse na kmetiji Moličnik, kjer imajo pa-
kirni center za jajca. Jajca prodajajo v šo-
le, imajo pa tudi jajcemat v Mozirju. Dru-
go predavanje je bilo v Mozirju na te-
mo zorenja govedine, sodobnih načinov 
priprave govedine in pogojev prodaje 
mesa s kmetije. Obe predavanji je vodi-
la Irena Kos s celjske izpostave zbornice.

VELIKO ZANIMANJA ZA 
PRODAJO JAJC

Na predavanju na kmetiji Prušnik so 
udeleženci spoznali pogoje za prodajo 
jajc na domu, na tržnici in v šole, vrtce 
ter domove ostarelih. Pogoji so veza-
ni na število kokoši in kraj prodaje. Ze-
lo zanimiv je bil ogled pakirnega centra 
na kmetiji Brigite in Dejana Moličnik v 
Krnici, kjer imajo kokoši nesnice. Pa-
kirni center je manjša površina, kjer se 
jajca razvrstijo in pakirajo. V kokošnja-
ku, ki je lesena hiška na kolesih, ima-
jo urejena gnezda, kjer kokoši nesejo 

jajca. Pogoji za to dejavnost niso zelo 
zahtevni, zato je zanimanja za prodajo 
jajc kar precej. Tudi nekateri udeležen-
ci izobraževanja so izkazali interes za 
to dejavnost, temu primerno je bilo ve-
liko vprašanj za predavateljico.

VSE BOLJ ZAŽELENA ZORJENA 
GOVEDINA

Na predavanju o zorenju govedi-
ne je bil poudarek na sodobnih nači-

nih priprave mesa s kmetije. Pri zore-
nju mesa se izboljša njegova kvaliteta, 
predvsem je bolj mehko in okusno. Za-
radi tega postaja vedno bolj tržno za-
nimivo, zorjena govedina je vedno po-
gostejša na jedilnikih restavracij in tudi 
turističnih kmetij. Povpraševanje raste, 
zato je predavateljica podrobno opisala 
pogoje pridelave. 

Štefka Sem
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EPIDEMIJA COVIDA-19

Z rastjo temperatur pada 
število okužb 

V nedeljo, 15. maja, je bilo ob opra-
vljenih 449 testih PCR in 1557 hitrih an-
tigenskih testih v Sloveniji potrjenih 
130 primerov okužb z novim korona-
virusom. Po oceni Nacionalnega inšti-
tuta za javno zdravje je trenutno v na-
ši državi aktivno okuženih okrog 9000 
ljudi. 

V občinah Zgornje Savinjske doline 
je bilo v nedeljo 70 aktivnih primerov 
okužb, kar je 19 manj kot preteklo ne-
deljo, in sicer v občini Rečica ob Savi-
nji 16, Mozirje in Nazarje po 14, Luče 10, 
Gornji Grad 8, Ljubno 6 in Solčava 2.

Štefka Sem

OBČINA NAZARJE

Samostanske stopnice sedaj javna kulturna 
infrastruktura

Svetniki Občine Nazarje so na zad-
nji seji sprejeli sklep, s katerim so sto-
pnice, ki po samostanskem hribu vo-
dijo do pokopališča oziroma do fran-
čiškanskega samostana in župnijske 
cerkve Marijinega oznanjenja v Na-
zarjah, označili kot javno kulturno in-
frastrukturo. Sklep zagotavlja pravno 
podlago, da lahko Ministrstvo za kultu-
ro sofinancira obnovo objektov, v tem 
primeru stopnic.

ZAVAROVATI IN OHRANITI 
NAMEMBNOST

Kot pristojni organ lokalne skupnos-
ti je občinski svet ugotovil in s sklepom 
potrdil, da so omenjene stopnice jav-
na kulturna infrastruktura. Le-to ses-
tavljajo nepremičnine in oprema, ki 
so v javni lasti in so namenjene kultu-
ri. Namen razglasitve neke nepremič-
nine za javno infrastrukturo na podro-
čju kulture je predvsem zavarovati in 
ohraniti namembnost kulturnih pro-
storov ter funkcionalno omejiti upora-
bo, upravljanje in razpolaganje na po-
dročju kulturnih dejavnosti. V skladu s 
pravilnikom o vodenju evidence javne 

infrastrukture na področju kulture vo-
di evidenco javne infrastrukture na po-
dročju kulture Ministrstvo za kulturo 
na podlagi sklepa občinskega sveta.

SEZNAM KULTURNE 
INFRASTRUKTURE SE Z LETI 

DOPOLNJUJE
Nazarski občinski svet je nekatere 

nepremičnine, namenjene kulturi, do-
ločil za javno kulturno infrastruktu-

ro že v letu 1999. Seznam je bil v letih 
2004 in 2014 dopolnjen. Za javno kul-
turno infrastrukturo so tako opredelje-
ni Dom kulture Nazarje, Grad Vrbovec 
- Muzej gozdarstva in lesarstva, Boha-
čev toplar, Jakijeva hiša, Brčunov mlin 
in Tominškova kašča. S sprejetim skle-
pom so na seznam dodane samostan-
ske stopnice.

Nastasja Kotnik

ODKRITJE SPOMINSKE TABLE NA HOMU

Spomin na preteklost in opomin za prihodnost 

Župan Anton Špeh je v govoru pozval k miru in enotnosti. 
(Foto: Sara Bastl Grazer)

Pri Bakovskem križu na Homu so dru-
gi ponedeljek v maju odkrili spominsko 
tablo, ki govori o zgodovinskem dogod-
ku v času druge svetovne vojne na na-
ših tleh oziroma o pomoči zaveznikov 
za zmago nad okupatorjem. Odkritje 
obeležja je sovpadalo s praznovanjem 
dneva zmage in dneva Evrope. Spomin-
sko tablo, ob kateri je sedež z letala, ki 
je strmoglavilo na tem mestu, je odkril 
gornjegrajski župan Anton Špeh.
ZAVEZNIŠKO POSADKO POKOPALI Z 

VOJAŠKIMI ČASTMI
V noči s 5. na 6. november 1944 sta 

nad območje Zgornje Savinjske doline 
prileteli dve zavezniški letali, ki sta na 
takratno osvobojeno ozemlje dovažali 
pomoč partizanom. Letali je prestregel 
in sestrelil nemški nočni lovec. V pla-
menih sta padli eno na Homu, drugo 
pri Lokovici pri Šoštanju. Posadko le-
talcev, padlih na Homu, so z vojaškimi 
častmi pokopali v takrat osvobojenem 
Gornjem Gradu, po vojni leta 1947 pa so 
bili prepeljani na pokop v Veliko Brita-
nijo. »Naj bo današnji dogodek pri Ba-
kovskem križu spomin na preteklost, 

želim pa si, da bi bil tudi opomin za 
prihodnost. Predvsem pa poziv k miru 
in enotnosti, ki si ju še kako želimo,« je 
v svojem govoru izpostavil župan.

POHOD NA NAJVIŠJI VRH HOMA
K postavitvi zgodovinskega obeležja 

so pripomogli Bakovski oziroma Zag-
radišnikovi Ivan, Anica in sin Domi-

nik, ki so uredili okolico križa in prip-
ravili prostor za tablo, pobudnik do-
godka je bil Janez Kolar. Udeleženci so 
se po dogodku sprehodili do najvišjega 
vrha Homa, ki počasi dobiva svoj po-
men in ustvarja povezavo treh občin po 
neoznačeni meji.

Štefka Sem
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Ljudje in dogodki

POŠTA SLOVENIJE

Izdali znamko s podobo 
Antona Jamnika 

Marca je pri Pošti Slovenije izšla 
znamka s podobo izumitelja An-
tona Jamnika s kmetije Zgornji Ja-
mnik v Florjanu pri Gornjem Gradu. 
25. maja bo minilo 160 let od njegove-
ga rojstva. Domačini so ga poimenova-
li kar gornjegrajski Leonardo, saj nje-
gova ustvarjalnost ni poznala meja. To 
dokazujejo številni izumi in predme-
ti, razstavljeni v gornjegrajskem Štek-
lu, mnoge njegove zamisli pa so se oh-
ranile na skicah. 

VSESTRANSKI MOJSTER
Anton Jamnik je bil vsestranski moj-

ster. Bil je izumitelj, ustvarjalec, rezbar, 
risar, rokodelec, fotograf, urar in glas-
benik. Med drugim je izdelal lesen fo-
toaparat, mikroskop in vrtalni stroj. Za 
urarsko dejavnost si je izdelal pripra-
ve za rezanje okroglih urnih stekel in 
njihovo brušenje, napenjanje urar-
skih peres ter merilo. Popravljal je tu-
di cerkvene ure v zvonikih. 

GLASBENIK, 
RISAR, FOTOGRAF

Igral je violi-
no, harmonij, har-
fo, oprekelj in pi-
ščalko ter se lotil tu-
di izdelave glasbil. 
Učil je igrati na piha-
la, v cerkvi pri sve-
tem Frančišku v Rad-
mirju je bil organist in pevovodja. Izde-
lal je napravo za izdelavo rezancev, lupil-
nik jabolk in zložljivo svetilko. Ohranjeni 
sta verižica, ki jo je izrezljal iz enega sa-
mega kosa lesa, in miselna igra, ki si jo 
je izmislil sam. Ukvarjal se je tudi z risbo 
in fotografijo, kot fotograf si je sam izde-
lal fotografsko opremo. Pobudo za izdela-
vo znamke je dal Urad Republike Slove-
nije za intelektualno lastnino, ki si poleg 
osnovnega poslanstva prizadeva tudi za 
ohranjanje slovenske tehniške zapuščine. 

Štefka Sem

DAŠA URLEP, DIJAKINJA PRVEGA LETNIKA FLAVTE

»Življenja brez glasbe si ne znam predstavljati«

Daša Urlep je na tekmovanju Temsig 
osvojila zlato plaketo in posebno 

priznanje za najboljšo izvedbo 
skladbe. (Foto: osebni arhiv)

Dašo Urlep je flavta že kot majhno 
deklico prepričala s svojim prelepim 
zvokom in čarobnim lesketom. Prag 
Glasbene šole Nazarje je prvič presto-
pila pri petih letih, danes pa poleg Gi-
mnazije Celje Center obiskuje še prvi 
letnik srednje Glasbene šole Fran Ko-
run Koželjski Velenje. Kot solistka se 
je letos že tretjič udeležila državnega 
glasbenega tekmovanja mladih glas-
benikov Temsig in osvojila zlato pla-
keto ter posebno priznanje za najbolj-
šo izvedbo obvezne skladbe slovenske-
ga avtorja. 

11 LET NAZARSKE GLASBENE 
ŠOLE

V Nazarjah je najprej dve leti obisko-
vala glasbeno pripravnico, nato pa se je 
začela učiti igranja na prečno flavto. Iz-
bira zanjo ni bila preprosta, saj je sprva 
razmišljala tudi o drugih inštrumentih, 
nato pa - očitno več kot pravilno - iz-
brala omenjeni instrument in nazarski 
glasbeni šoli ostala zvesta celih enajst 
let. Pravi, da jo na tisti čas vežejo le-
pi spomini. Ves čas šolanja je bil njen 
mentor Jernej Marinšek, v zadnjem 
obdobju ravnatelj Glasbene šole Nazar-
je: »Vedno mi stoji ob strani in mislim, 
da boljšega profesorja ne bi mogla ime-
ti. Pomembno je, da se učenec s profe-
sorjem dobro razume, saj tudi to veliko 
pripomore k doseganju uspehov.« Po-
leg profesorjev imajo na glasbeni poti 
mladega talenta pomembno vlogo ko-
repetitorji, zato gre na tem mestu Daši-
na zahvala Milanki Črešnik in Toniju 
Acmanu, ki sta jo spremljala v Nazar-
jah, ter Valentini Čas, ki je njena kore-
petitorka v Velenju.

DVE SREDNJI ŠOLI HKRATI
Kot omenjeno že uvodoma, Da-

ša poleg gimnazije vzporedno obisku-
je še srednjo glasbeno šolo. Ker slednja 
predstavlja višji nivo, je na urniku več 
predmetov ter komorne skupine in or-
kester. Več je potrebnih tudi vaj, zato 
je njen urnik do potankosti načrtovan. 
Dopoldne je v Celju, po pouku pa se 
odpelje v Velenje v glasbeno šolo. Ker 
domov prihaja pozno, večkrat naredi 
domačo nalogo in se uči kar na avto-
busu. K sreči so po njenih besedah ta-
ko na gimnaziji kot v glasbeni šoli pro-
fesorji zelo razumevajoči, saj vedo, za 
kakšne obremenitve gre, in poskušajo 
pomagati po najboljših močeh.

NA DRŽAVNEM TEKMOVANJU ŽE 
TRIKRAT ZLATA

Kot solistka se je že trikrat udeležila 
državnega tekmovanja Temsig in ved-
no osvojila zlato plaketo. Poleg zlate 
plakete je letos drugič osvojila še po-

sebno priznanje za najboljšo izved-
bo obvezne skladbe slovenskega av-
torja: »Dosežek na letošnjem Temsi-
gu mi pomeni ogromno, saj se je v te-
dnih pred tekmovanjem zgodilo marsi-
kaj, tudi okužba s koronavirusom. Sa-

ma sebi sem dokazala, da zmorem tu-
di v posebnih razmerah,« je zadovolj-
na Daša. V preteklih letih sta se s sestro 
Ajo v duetu udeležili tekmovanja An-
tonio Salieri, s triom pa Giovani Talen-
ti. Obe tekmovanji sta potekali v Itali-
ji in obakrat so se domov vrnili z zla-
to plaketo.

SESTRA AJA IGRA HARFO
Sestra Aja je izbrala harfo. Daša pra-

vi, da se spodbujata, si pomagata in se 
veselita uspehov druga druge, saj dob-
ro vesta, koliko truda vlagata v glas-
bo. V prihodnje si želita več skupnih 
nastopov, saj igrata inštrumenta, ki se 
odlično dopolnjujeta in bi bilo škoda, 
če tega ne bi izkoristili. Daša je vklju-
čena tudi v program EMARS, v kate-
rem enkrat mesečno sodelujejo s pro-
fesorjem z akademije, v aprilu pa jih 
čaka zaključni koncert. »Življenja brez 
glasbe si ne znam predstavljati, saj je 
del mene. Z glasbo lahko izrazim svo-
ja čustva, umirim misli in pozabim na 
skrbi. V flavti sem se »našla« in čez ne-
kaj let se vidim v tujini na študiju glas-
be, na poklicni poti pa bi kot flavtist-
ka želela igrati v orkestru,« je zaključi-
la Daša.

Barbara Rozoničnik
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Organizacije

DRUŠTVO UPOKOJENCEV MOZIRJE

Glavni cilj: izboljšati kakovost bivanja starejših 

Občnega zbora mozirskih upokojencev se je udeležila tudi predsednica 
pokrajinske zveze društev upokojencev iz Celja Zdenka Jan (druga z leve). 

(Foto: Vesna Petkovšek)

Člani Društva upokojencev Mozir-
je so na občnem zboru izvolili svoje 
predstavnike v organe društva in tudi 
predsednico. Po dveh mandatih oziro-
ma osmih letih vodenja so še en pred-
sedniški mandat zaupali Marji Franko. 

PROSTOFERJA V MOZIRJU 
NE BO

Društvo si prizadeva, da bi tudi v Mo-
zirju vzpostavili sistem prevozov sta-
rejših po principu Prostoferja, ki delu-
je v ostalih zgornjesavinjskih občinah. 
To željo so naslovili na mozirskega žu-
pana, ki jim je odgovoril, da se starejši 
občani, ki potrebujejo tak prevoz, lah-
ko obrnejo na občino, ki razpolaga s 
službenim vozilom in šoferjem. Želijo 
si tudi, da bi v Mozirju vzpostavili sku-
pen prostor za druženje starejših, saj bi 
tako lahko odpravili marsikatero stisko 
zaradi osamljenosti.

NADALJEVANJE PROJEKTA 
STAREJŠI ZA STAREJŠE

Sprejeli so program dela za letošnje 
leto, ki vključuje že utečene aktivno-
sti, pa tudi nekaj novih. Med glavnimi 
je prostovoljski projekt Starejši za sta-
rejše, v okviru katerega bodo letos pri-
dobili podatke o posameznikih, ki so že 
dopolnili 69 let, ter z anketo analizira-
li kakovost življenja starejših in njiho-
ve potrebe. Zbrane podatke bodo deli-
li z nevladnimi organizacijami in stro-
kovnimi službami z namenom izbolj-
šanja pomoči starejšim. 

ZA VSAKEGA OD 535 ČLANOV SE 
NEKAJ NAJDE

Mozirski upokojenci se družijo v 
okviru različnih sekcij in aktivnosti, ki 
jih izbirajo glede na svoje preference in 
zmožnosti. Nekateri igrajo šah, drugi 
pikado, tretji so v strelski sekciji. Odvi-
jajo se druženja vezilj, pletenja, kvač-
kanja in drugih ročnih del, nekateri se 
udeležujejo telovadbe v dvorani Parti-
zan, spet drugim so najpomembnejši 
izleti in pikniki, ki jih organizira dru-
štvo, ali prepevanje v pevskem zboru. 
Člani društva, teh je 535, se bodo letos 
udeležili različnih športnih tekmovanj, 
sodelovali bodo na proslavah in prire-
ditvah, razstavah in zborovskih revijah.

NOVEMBRA TEDEN DRUŠTVA 
UPOKOJENCEV

Predsednica Marja Franko je napove-
dala, da želijo letos več postoriti znotraj 
medgeneracijske sekcije. Predvideno je 
sodelovanje z vrtcem in šolo pri orga-
nizaciji prireditev in pohodov. Če bodo 
razmere dopuščale, bodo novembra v 
sodelovanju z mozirsko knjižnico orga-
nizirali teden društva upokojencev, kjer 
se bodo predstavili na različnih pod-

GORNJI GRAD

Pod vodstvom mentorice 
do unikatnih mozaikov

Udeleženke delavnice so na koncu 
z zadovoljstvom pokazale svoje 
izdelke. (Foto: Branka Pistotnik)

Priznana izdelovalka mozaikov Moj-
ca Černivšek iz Mozirja je v Gornjem 
Gradu izvedla delavnico izdelave mo-
zaika. Na štirih srečanjih so udeležen-
ke s pomočjo mentorice izdelale vsaka 
svoj pladenj z mozaik podlago. 

RAZLIČNE TEHNIKE IZDELAVE 
Na začetku je Černivškova udeležen-

ke seznanila z mozaikom kot specifič-
nim načinom likovnega ustvarjanja, 
nakar jim je predstavila številne mož-
nosti uporabe in materiale, iz katerih 
se lahko ustvarjajo mozaiki. V nadalje-
vanju so udeleženke spoznale različne 
tehnike izdelave mozaikov. 

VAJA DELA MOJSTRA
V prvi fazi praktičnega dela so dobile 

vzorce, ki so jih vnesle na podlago in na 
tej osnovi izdelale vsaka svoj mozaik. Po 
izboru predlog motivov ali po lastni iz-
biri motiva ter izbiri barv keramičnega 
materiala so v drugi fazi naredile vsaka 
svoj unikatni mozaik. Udeleženke so ob 
zaključku izrazile željo, da se takšna de-
lavnica v Gornjem Gradu še kdaj izpelje.

Štefka Sem

ročjih. Ob tej priložnosti so podelili pri-
znanja za prostovoljno delo. Venčeslav 
Žagar, Julijana Jovan in Franc Juvan so 

prejeli bronaste plakete, pisno prizna-
nje pa so podelili še enajstim članom. 

Vesna Petkovšek
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Zgodovina in narodopisje

PETER WEISS

S kolesom po Zgornji Savinjski dolini 
leta 1899 (2)

Podatki, zapisani v knjigah in dru-
god, so koristni zato, ker nas lahko z 
nekaj besedami prestavijo v daljne kra-
je ali v zgodovino, s prevodom pa nam, 
kot bi mignil, lahko pomagajo premos-
titi tudi jezikovne ovire. Strani iz knjige 
z izleti po Štajerskem za kolesarje, ki je 
izšla v nemščini leta 1899, nam nazor-
no slikajo skoraj 60 kilometrov dolgo 
pot od Šentruperta čez Črnivec do Ka-
mnika, vmes pa celo do Solčave (in po-
tem peš vse do slapa Rinka). 

Cesto iz Luč v Solčavo so zgradili le-
ta 1894. Saj pri vseh teh cestah ne gre za 
kako novo traso, še danes poteka prib-
ližno tako kot nekdaj: cesta je bila ma-
kadamska ali celo še slabša, do tega, da 
je bila komajda prevozna, vendar pa so 
kolesarji za svoje tovariše navajali tudi 
druge podrobnosti na poti. Pri tem so 
opozorila v glavnem prava in ustrezna, 
in to v času, ko ni bilo recimo zemljevi-
dov in drugih priročnikov, sploh pa ne 
interneta. Prvo dobro domačo knjigo z 
izleti v slovenske Alpe Rudolfa Badjure 
smo dobili šele po prvi svetovni vojni, 
in to v srbohrvaščini. 

Kilometrske razdalje za imeni krajev 
je treba šteti od prejšnje kilometrske na-
vedbe, recimo do Radmirja 12 kilometrov 
od Mozirja. Od Šentruperta do Kamnika 
je po seštevku 59,5 km. Iz teh podatkov je 
spretni kolesar pred kakimi 125 leti lah-
ko izračunal, koliko bo trajala kolesarska 
pot. Dolžine pešpoti so podane s števi-
lom ur hoje, recimo v Logarski dolini. 

V slovenskem prevodu, ki je delo 
urednika tele strani, so v oglatem okle-
paju zapisane nemške oblike krajevnih 
imen in ponekod kak nujni komentar.  

OD MOZIRJA DO KONCA
Prvi znanilci visokogorja, od tod 

se vidi kamniti hrbet Trna [= Tern?, 
mogoče Mozirska planina, od koder 
teče skozi Mozirje potok Trnava]; 
mikavni izleti v okolico (jezuitski 
samostan Nazarje [Nazareth]; Ljubijski 
graben [Liffaigraben], divja soteska in 
mnogi slapovi, nekateri tudi veliki, 
obisk se zelo splača). – Naprej po kar 
dobri cesti v na začetku malo zoženo 
dolino, ki pa se potem razširi v večjo 
kotlino z neopaznim vzponom skozi 

Prihovo do Spodnje Rečice [Unter-
Rietz] (gostilna Brinjevec).

Približno 0,5 km prej na levo je 
most čez Savinjo, v dolino potoka 
Dreta [Driethbach] mimo Pustega Polja 
[Oedenfeld] in skozi Šmartno [ob Dreti; 
St. Martin] do 10 km oddaljene Bočne 
[Wotschna] (gostilna), potem pa je 
precej gričevnato do 3 km oddaljenega 
Gornjega Grada. – Ta del poti je sicer 
nekaj krajši kot tisti čez Radmirje, 
vendar pa ni tako dober kot slednji. –

Približno 0,5 km za Spodnjo Rečico 
pri mlinu na desno odcep proti 1 km 
oddaljeni Rečici ob Savinji [Rietz] (367 
metrov; gostišče Tolstovršnik), trg; na 
severozahodu ruševine Rudeneka [Ru-
deneck]).

Po glavni cesti naprej, mimo Šent- 
janža [St. Johann], skozi vas Okoni-
na, končno pa spet čez Savinjo v Rad-
mirje [Frattmannsdorf] (12 km; 392 me-
trov; gostilna Ivan Časl). Ogleda vredna 
je romarska cerkev svetega [Frančiška] 
Ksaverija, jugozahodno na hribu, za-
hodno razgled na v nebo kipeče gorske 
velikane Savinjskih Alp [Sannthaler Al-
pen], na desni lepa kopasta gora Radu-
ha [Raducha] (2065 metrov).

Tu je na desni Savinja – navzgor vozna 
pot na Ljubno ob Savinji [Laufen] (2,5 km; 
423 metrov; gostišči Petek, Žmavc), trg na 
zelo lepem mestu; izhodišče za izlete v 
veličastne Savinjske Alpe (gl. [knjigo] 
Johannes Frischauf, »Die Sannthaler 
Alpen« [Savinjske Alpe]). – 

Od tod naprej slaba vozna pot, čez 
8 km Luče [Leutsch / Leutschdorf] (520 
metrov; gostišči Mežnar, Kočevar). Vzpon 
na Raduho [Raducha] (2065 metrov) 
na severu in na Ojstrico [Oistriza] na 
zahodu; – nato zelo lepa nova vozna 
cesta, zmerno navkreber skozi veličastno 
gorsko sotesko, približno sredi poti 

skozi tako imenovano iglo, mimo 
presihajočega studenca, po 8,5 kilometra 
Solčava [Sulzbach] (658 metrov; gostišči 
Mežnar, Marovšnik), gorska vas, ki ima 
idilično lego. Vzpon na Olševo [Ovčeva 
(Uschova)] (1930 metrov). Izlet v Logarsko 
dolino, eno najlepših alpskih kotlin, do 
domačije Plesnik [Plešnik] (783 metrov, 1¾ 
ure. Lokacija za izlete v najbolj zgornjem 
delu Savinjske doline. Od tod je 1½ ure 
do slapa Rinka [Rinkafall], visokega 120 
metrov.

Od Radmirja ([do tod je od Šentru-
perta] 27 km) na jug, nato jugozahodno 
navkreber, tako da zapustimo Savinj-
sko dolino [Sannthal], potem pa spet 
navzdol v dolino potoka Dreta [Driet-
bachthal], po dobri cesti skozi gozd, čez 

večji gorski hrbet v 
Gornji Grad [Ober-
burg] (6,5 km; 428 
metrov; gostišča Fi-
šer, Žehelj, Jošk), trg 
z veličastno cerkvi-
jo benediktinskega 
samostana (ogleda 
vredni lesorezi in 
slike). [Cerkev se-
veda ni samostan-
ska, zdajšnja ba-
ročna le stoji na is-
tem mestu.] Poho-
dni izleti na Meni-
no (1508 metrov) 
na jugu in na Veliki 
Rogatec [Vk. Rogac] 

(1557) na severozahodu, oboje z razgle-
dom, ki se splača.

Od tod je naša cesta (približno 4,5 
km jugozahodno od Gornjega Grada, 
na levo stranska cesta do znamenite 
božjepotne cerkve Marija Nova Štifta 
[Maria Neustift] na Metuljskem griču 
[Metulhügel]) prevozna le še delno; 
kmalu nenehni vzpon po lepi cesti, 
nazadnje strmi ovinki vse do sedla 
(brez razgleda) Črnivec [Cerna / 
Tscherneutsch] (11 km; 902 metra); 
meja med Štajersko in Kranjsko (na 
Kranjskem se je treba peljati ne na 
levo, ampak na desno!); – zelo strmi 
in ostri zavoji navzdol (gor in dol celi 
2 uri poganjanja) v dolino potoka Črna 
[Cernabachthal], po njej v globoko 
sotesko, mimo tovarne kaolina, lep 
razgled proti vzhodu, v Zgornje Stranje 
[Oberstreine] (11 km; 455 metrov) v 
Bistriški dolini [im Feistritzthale]. Po 
njej na jug, po levem ali desnem bregu 
Bistrice navzdol do mesta Kamnik 
[Stein] (4 km; 380 metrov; železniška 
postaja) na Kranjskem. 

Kolo iz leta 1899 z ogrodjem iz bambusa (reklama iz knjige 
s kolesarskimi turami po Štajerskem)
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Vi o Savinjskih novicah
Bert Savodnik, 
upokojeni novinar, publicist, 
prevajalec in gledališčnik

Spoštovani ustvarjalci Savinjskih 
novic! Priznam: prej sem čakal ob 
petkih, zdaj čakam ob četrtkih, da po-
štar prinese Savinjske novice. Te so 
tudi edino informativno gradivo, ki ga 
redno prebiram in me nikoli ne razo-
čara. Oblikovno in vsebinsko uravno-
teženo ter pestro gradivo, ki zajame 

vsa področja dogajanja v dolini. Še več: tudi s pomembnejši-
mi novostmi v državi nas občasno seznani. 

Novice najprej prelistam, potem si izberem sestavke, ki 
so »vroči«, nekaj pa jih prihranim za kasneje. Res, včasih se 
v naših krajih dogaja toliko zanimivega hkrati, da je o vsem 
tem težko pisati v tekoči številki. A zlagoma najde vse svo-
je mesto v novicah. Vse, od gospodarstva do kulture, športa 
in humorja. Včasih se sicer spomnim nekoliko ostrejših za-
pisov Edija Mavriča - Savinjčana. Zdaj je umirjena kritičnost 
samo v uvodnikih glavnega in odgovornega urednika mag. 
Francija Kotnika. Občasno mu malce sledi Štefka Sem. Dru-
gi so pretežno umirjeno informativni. Prav! Bolje tako, kakor 
da bi si po nepotrebnem grenili življenje, ki si v teh časih za-
služi prej več spodbude kakor graje. 

Odlično je, da se novice ukvarjajo predvsem z ljudmi. Be-
remo o gospodarstvenikih, obrtnikih, kmetih, športnikih, 
gasilcih in kulturnih ustvarjalcih. Dr. Peter Weiss pa nam 
razkriva malo manj znana zgodovinska obdobja in dogaja-
nja, ki se lahko z njimi postavlja dolina zlasti pri turistih. 
Morda bi lahko tudi križankarji v križanke vključili več ge-
sel v zvezi z ljudmi, podjetji in zemljepisnimi imeni v dolini. 

Res prisrčno, pestro, vsestransko in objektivno čtivo, ki 
bo nekoč zgodovinarjem služilo za nezmotno zapisovanje 
dogodkov v naši dolini. Čestitam. Hvala za vse in še kar ta-
ko naprej!

VEČER Z JONOM KANJIRJEM IN ANO KOŠIR V KNJIŽNICI MOZIRJE

Mladostna energija, ki je ustvarila nekaj 
drugačnega

Prvi petek v maju je mozirska knjižnica v svoji galeri-
ji gostila mladost in ustvarjalnost. Obiskovalci so prisluh-
nili predstavitvi slikanic iz zbirke Luka bere, gosta veče-
ra sta bila avtorja Jon Kanjir in Ana Košir, dijaka zaključ-
nih letnikov Gimnazije Celje – Center (GCC). V spremlje-
valnem programu so nastopili učenci Osnovne šole Mo-
zirje. S prireditvijo se je knjižnica pridružila praznovanju 
Občine Mozirje.

POLEG KNJIG TUDI POBARVANKE
Luka bere je dijaški projekt, v katerem sodelujejo bivši 

in sedanji dijaki GCC, plod projekta pa niso samo slikani-
ce, saj je ilustratorka v projektu Maša Črešnik pripravila 
tudi pobarvanke. Tako je poleg knjig na voljo tudi ustvar-
jalni komplet pobarvank in barvic. Pobudnik in vodja pro-
jekta je Jon Kanjir, ki je avtor slikanic Luka govori resni-
co in Luka premaga žalost. Ana Košir, ki se je projektu pri-
ključila nekoliko kasneje, je avtorica slikanice Luka govo-
ri resnico. 

AVTORJA ŽELITA POMAGATI 
SKOZI ZGODBE

Pogovor z gostoma je vodila knjižničarka Tatjana Angioi, 
obiskovalci pa so dobili predstavo, kakšna energija je potreb-
na za uresničitev projekta napisati in izdati knjigo za otroke. 
To je še najbolje ubesedil mozirski župan Ivan Suhoveršnik 
z besedami, da je bilo v knjižnici že veliko predstavitev knjig 
z odraslimi avtorji, vendar takšne, na kateri se predstavijo 
mladi ustvarjalci, pa še ne. Skozi pogovor so zbrani izvedeli, 
da so slikanice namenjene otrokom, ki se skozi Lukove do-
godivščine učijo spopadati z različnimi vsakodnevnimi situ-
acijami in težkimi temami.

VEČER POPESTRILI RAZIGRANI UČENCI
Jon Kanjir je sicer Mozirjan, ki je bil pred kratkim na 17. fe-

stivalu prostovoljstva v Celju izbran za naj prostovoljca 2021 
v kategoriji 16 do 19 let. Ana Košir prihaja iz Sevnice in ra-
da čas preživlja v družbi otrok, saj deluje kot prostovoljna 
animatorka. Njuno mladostno energijo in ustvarjalnost so 
nadgradili učenci OŠ Mozirje, ki so pod mentorstvom uči-
teljice Rozike Kanjir poskrbeli za spremljajoči kulturni pro-
gram. Pokazali so svoj plesni in pevski talent ter pomagali 
ustvariti izjemno pozitivno vzdušje.

Roman Mežnar

Jon Kanjir in Ana Košir (v sredini) želita otrokom 
pomagati skozi zgodbe. (Foto: Roman Mežnar) 
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NAZARJE

Vseslovensko petje s srci povezuje vse generacije 
in vse družbene sloje

Člani Kulturnega društva sv. Martina Marija Nazaret so pod Bohačevim 
toplarjem v Nazarjah polepšali dan vsem na kmečki tržnici in mimoidočim. 

(Foto: Nastasja Kotnik)

V soboto, 23. aprila, na dan sv. Juri-
ja, je med 10. in 11. uro peto leto zapo-
red potekala akcija Vseslovensko pet-
je s srci. Ideja o vseslovenskem prepe-
vanju je rezultat razmišljanja, kaj lahko 
vsak kot posameznik naredi za dobro-

bit družbe. Peli so tudi v Nazarjah, Kul-
turno društvo sv. Martina Marija Naza-
ret je namreč pod Bohačevim toplarjem 
zbralo nekaj pevcev, ki so polepšali do-
poldan vsem na kmečki tržnici in mi-
moidočim. 

PELI TUDI MED SPREHODOM PO 
KRAJU

Pevci so prepevali slovenske pesmi. 
Pričeli so z Zdravljico, nadaljevali pa s 
pesmimi, kot so Lepa naša domovina, 
Gozdarjeva pesem, Slovenec sem in Oj, 
lepo je res na deželi. Vmes so se odpra-
vili na sprehod po kraju, med katerim 
so prav tako prepevali. 

V POMOČ PESMI NA YOUTUBU
Akcija Vseslovensko petje s srci je po-

ziv k skupnemu petju, ki povezuje vse 
generacije in vse družbene sloje v eno 
misel. Kot pravijo organizatorji akcije, 
petje tudi zdravi in nas spravi v boljšo 
harmonijo s samim s seboj ter tako po-
zitivno vpliva na naše psihofizično sta-
nje. Časi, v katerih smo, od nas zahte-
vajo sodelovanje in skupno prepevanje 
nas lahko poveže v radosti, sočutju in 
ljubezni. Organizatorji so pripravili tu-
di seznam pesmi na platformi YouTu-
be, s pomočjo katerega so lahko udele-
ženci akcije zapeli kjerkoli.

Nastasja Kotnik

DEOS CENTER STAREJŠIH GORNJI GRAD

Ljudske pevke Lipa ogrele srca stanovalcev 

Ljudske pevke Lipa so poskrbele, da so stanovalce zasrbele pete. 
(Foto: arhiv centra starejših)

Pomlad je tu, vedno več je sončnih 
dni, in tako kot je toplo zunaj, je toplo 
tudi v srcih stanovalcev DEOS Centra 
starejših Gornji Grad. Za njihovo razve-
drilo so v začetku aprila poskrbele tu-
di Ljudske pevke Lipa iz Šmartnega ob 
Dreti. Pevke je na harmoniki spremljal 
mladi Klemen Lamprečnik in skupaj 
so poskrbeli za odlično vzdušje. Sta-
novalci so se pridružili pevkam ob pet-
ju ljudskih in narodnih pesmi in ker so 
jih ob tem zasrbeli podplati, so tudi za-
plesali. 

V ZNAMENJU PRAZNIKOV 
V mesecu aprilu ni manjkalo ni-

ti drugih aktivnosti. Stanovalci so s 
pomočjo delovnih terapevtk izdela-
li pisane butare, simbol cvetne ne-
delje. Barvali so velikonočna jajca, se 
udeležili spovedovanja, svete maše in 
blagoslova velikonočnih jedil, ki jih 
je opravil gornjegrajski župnik Ivan 
Šumljak. Velikonočni teden je bil lep 
spomin na preteklost, ki se je zaklju-
čil z velikonočnih zajtrkom in sladka-
njem s kokosovo ter orehovo potico, 
ki so jo spekle kuharice v domski ku-
hinji.

POMEN POGOVORA O UMIRANJU 
IN ŽALOVANJU 

V centru starejših so gostili tudi foto-
grafsko razstavo društva Hospic, odbo-
ra Zgornje Savinjske doline, in pripra-
vili okroglo mizo, na kateri sta sodelo-
vala prostovoljca društva in namestnica 
direktorice za področje ZNO Centra sta-
rejših Gornji Grad Anita Bandelj, prva 

magistrica paliativne oskrbe v Sloveni-
ji. Udeleženci so spoznali društvo, vlogo 
prostovoljcev v društvu in pomen pogo-
vora o umiranju in žalovanju. Udeležen-
ci so si bili enotni, da se o tej temi pre-
malo govori. Kot je povedala Bandljeva, 
bi se morali na smrt pripravljati tako, kot 
se pripravljamo na rojstvo otroka.

Štefka Sem



Savinjske novice št. 20, 20. maj 202216

Organizacije

OBMOČNO ZDRUŽENJE VETERANOV VOJNE ZA SLOVENIJO 

Spominski pohod v Borseko 
v prihodnje morda regijski

Udeleženci pohoda z gostiteljico Olgo Brezovnik (levo) na Borsečnikovi 
domačiji (foto: Benjamin Kanjir)

Območno združenje veteranov vojne 
za Slovenijo Zgornjesavinjsko-Zadreč-
ke doline vsako leto organizira pohod, 
s katerim se spomnijo hrabrega deja-
nja Petra in Olge Brezovnik v Polja-
nah nad Rečico ob Savinji, ki sta v ča-
su priprav na osamosvojitveno vojno 
pod svojo streho sprejela orožje civil-
nih struktur in enote za zveze takratne 
Občine Mozirje. 

PRILOŽNOST ZA OBUJANJE 
SPOMINOV NA ČAS 
OSAMOSVAJANJA

Tudi letos so se pohodniki zbrali pri 
gostilni Tiršek in se nato povzpeli po 
cesti do Borsečnikove domačije. Uro 
dolg pohod je bil priložnost za obujanje 
spominov na čas osamosvajanja in po-
gumne posameznike, ki so tvegali živ-

ljenja za svobodno in samostojno Slo-
venijo. Ob prihodu jih je vidno ganjena 
a tudi vesela pričakala Olga Brezovnik, 
žal brez Petra, ki je lani umrl. 

BRONASTA PLAKETA PETRU 
BREZOVNIKU POSTHUMNO

Podpredsednik združenja Maks Sla-
tinšek je na krajši slovesnosti izpostavil 
edinstvenost dogodka, saj je bilo tajno 
skladiščenje v zasebnem objektu edi-
ni tak primer v Zgornji Savinjski dolini. 
Olgi Brezovnik je izročil bronasto plake-
to, ki bi jo lani moral prejeti Peter. Poho-
dniki so nato nadaljevali z druženjem in 
se pomerili v streljanju z zračno puško. 
Ob tem je padla ideja, da bi v prihodnje 
na pohod povabili tudi člane sosednjih 
veteranskih združenj.

Benjamin Kanjir

TURISTIČNO DRUŠTVO REČICA OB SAVINJI

Zmorejo, ker znajo stopiti skupaj 
Na občnem zboru Turističnega 

društva Rečica ob Savinji so člani preg-
ledali delo v preteklem letu in izvolili 
novega predsednika. Dosedanjo pred-
sednico Urško Selišnik je nasledil Bo-
štjan Čopar. 

ZARADI EPIDEMIJE ODPOVEDALI 
KONCERT IN ŽIVE JASLICE

Iz poročila Selišnikove je bilo razbra-
ti, da so delovanje društva v veliki meri 
krojile omejitve zaradi epidemije koro-
navirusa. Izvedbo prireditev so morali 

uskladiti z vsakokrat veljavnimi ukrepi, 
kar je pomenilo veliko dodatnega dela. 
Zaradi prepovedi javnih prireditev je v 
začetku leta odpadel koncert ob dnevu 
žena, ob koncu leta pa tudi izvedba ži-
vih jaslic. 

USPEŠNO IZVEDLI 
PRANGERIJADO 

Med uspešno izvedenimi priredit-
vami je Selišnikova izpostavila Pran-
gerijado - srečanje prangerskih kra-
jev, ki je bilo v začetku julija, in Re-
čica praznuje, kjer so se  predstavila 
društva in institucije. V okviru tradici-
onalne prireditve Od lipe do pranger-
ja so pripravili igro med dvema ognje-
ma, koncert Andreja Šifrerja in naro-
dopisno ter likovno razstavo. Julija so 
se na sejmu dobrot predstavili v kam-
pu Menina, avgusta so razvedrili obi-
skovalce s koncertom Rečiških pobov 
v Blatah. Lenartov sejem oktobra je bil 
kljub omejitvam dobro obiskan. Za ko-
nec leta je najmlajše obiskal Miklavž s 
spremstvom. V okviru rednih aktivno-
sti so večkrat čistili in urejali Blate, ki 

Na predsedniškem mestu je Urško 
Selišnik nasledil Boštjan Čopar. 

(Foto: arhiv društva)

postajajo priljubljena izletniška točka. 
Izvedli so strokovno ekskurzijo in so-
delovali pri promocijskih prireditvah 
Turistične zveze Slovenije. 

DELOVNO LETO PRIČELI S 
KONCERTOM KLAP

Delo v letošnjem letu so pričeli s 
koncertom dalmatinskih klap, ki je dve 
leti zaporedoma odpadel. Od januarja 

izvajajo projekt Energija: iz modre pre-
teklosti v zeleno sedanjost – amfitea-
ter. Kot partnerji v projektu so izved-
li več predavanj, delavnic in sejmov. Za 
uspešno izvedene aktivnosti gre zah-
vala številnim posameznikom. To je po 
besedah nekdanje predsednice dokaz, 
da zmorejo, ker znajo stopiti skupaj. 

RŠ
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PROSTOVOLJNO GASILSKO DRUŠTVO OKONINA

Dobrodelni koncert gasilske mladine za novo vozilo

Okoninski gasilci so zelo ponosni na svoj podmladek. (Foto: arhiv društva)

Dve leti ločita Prostovolj-
no gasilsko društvo Okoni-
na do praznovanja 85-letnice 
društva. Ob tej priložnosti že-
lijo namenu predati novo cis-
terno, ki so jo že naročili. Na-
kup cisterne bo sofinancirala 
Občina Ljubno, precejšen de-
lež pa bodo morali zagotoviti 
sami. V ta namen bodo prip-
ravili več dogodkov, prvi bo 
že v petek, 27. maja, ko bo-
do pripravili dobrodelni kon-
cert pred gasilskim domom, 
na katerem bodo nastopili ot-
roci iz Okonine, ki obiskujejo 
Glasbeno šolo Nazarje.

OTROCI SO PRIHODNOST 
DRUŠTVA

Otroci so tisti, na katere 
okoninski gasilci največ sta-
vijo, saj so njihova priho-
dnost, njihovi nasledniki. V društvu jih je včlanjenih preko 
štirideset, kar je večina otrok v vasi, ki so dovolj stari, da se 
vključijo v delovanje. Z njimi delajo zagnani mentorji, otro-
ci pa na vajah spoznavajo še kaj več od gasilstva. Na tekmo-
vanjih jim gre dobro, bili so že na državnem prvenstvu. Ot-
roci se srečujejo tudi z dobrodelnostjo in skrbjo za druge, po-
vezujejo se pri igri, skupaj gledajo filme ali se podajo v nara-
vo. Otroke mentorji pripravljajo predvsem na to, kako lahko 
pomagajo drugim. 

OPERATIVNI ŠTAB CIVILNE ZAŠČITE
V Okonini so v zadnjem obdobju dodobra prenovili gasil-

ski dom. Pred leti je bil objekt deležen energetske sanaci-
je, prihranke sedaj vlagajo v delo z mladino, ženami in ope-
rativo. Uredili so delavnico in operativno sobo ter ju opre-
mili. Njihov dom je operativni štab Civilne zaščite za celot-

no Zgornjo Savinjsko dolino v primeru večje nesreče. Objekt 
je povsem avtonomen, saj ima svoje napajanje z električno 
energijo in ni poplavno ogrožen. Tudi zgornje nadstropje s 
kuhinjo je urejeno tako, da lahko služi v primeru večje nes-
reče ali za druge potrebe štaba Civilne zaščite. 

USPOSOBLJENI OPERATIVNI ČLANI
V društvu imajo 23 dobro usposobljenih operativnih čla-

nov, vsak pa ima svojo rezervo. Tudi prvo pomoč lahko nu-
dijo komurkoli. Predsednik Toni Novak je omenil, da ljud-
je premalo vedo, da so jim pripravljeni pomagati tudi na tem 
področju. Imajo vso opremo, da lahko ob zastoju srca, nesre-
či ali poškodbi pridejo na pomoč kot prvi posredovalci. Rea-
nimacijski kovček, defibrilator, kisik in še marsikaj je v nji-
hovem vozilu, vse to za potrebe ljudi, ki bi njihovo pomoč 
potrebovali do prihoda reševalcev.

POT DO STOTIH TISOČAKOV ŠE DOLGA
Nova cisterna bo primerna za teren, ki ga pokrivajo. Ime-

la bo vso opremo za manjše industrijske nesreče, hribovske 
nesreče, prav tako za vozilo ne bodo ovira hribovske ceste. 
Stari vozili, ki imata obe več kot trideset let, bodo prodali, 

V petek, 27. maja, 
bo pred gasilskim domom v Okonini dobrodelni koncert, 
na katerem bodo nastopili učenci Glasbene šole Nazarje.

sredstva pa namenili za cisterno. Pot do stotih tisočakov, ko-
likor morajo sami zbrati, ostaja še dolga, vendar ne dvomijo, 
da jim bo uspelo, saj so vztrajni in računajo tudi na pomoč 
sokrajanov ter donatorjev.

Štefka Sem

BRASLOVČE 

Posadili 134. sajenec 
najstarejše trte na svetu

 

Mihael Fajfar je braslovškemu županu Tomažu Žoharju 
zaupal par nasvetov glede vzgoje modre kavčine. 

Po vzoru posaditve po-
tomk najstarejše trte na sve-
tu z Lenta v Mozirskem ga-
ju, na gradu Vrbovec v Na-
zarjah, Šmartnem ob Paki 
in na gradu Žovnek so pred 
nedavnim posadili sajenec 
»matere« trte tudi sredi Bra-
slovč. Lokacija posaditve je 
povezana z zgodovino nek-
danje grofije Celjskih, ki so v 
teh krajih sadili in negovali 
vinsko trto.

Da bi dogodek pridobil na 
žlahtnosti, so na slovesnost 
povabili tudi predstavnike 
Evropskega reda vitezov vi-
na Celjskega omizja. Med 
njimi je bil tudi edini vin-
ski vitez tega reda iz Zgor-
nje Savinjske doline, Miha-
el Fajfar, ki kot vinogradnik 
uspešno deluje v Mozirju, 
Šmartnem ob Paki in širše 
na Štajerskem.  

Tekst in foto: Jože Miklavc
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PROSTOVOLJNO GASILSKO DRUŠTVO LJUBNO OB SAVINJI

Florjanovo spet praznično za gasilce

Udeleženci letošnje Florjanove maše z župnikom Martinom Pušenjakom (stoji 
peti z leve) (foto: Franjo Atelšek)

Člani Prostovoljnega gasilskega dru- 
štva Ljubno ob Savinji so po dveh le-
tih, ko je društveno in zasebno življe-
nje omejevala epidemija novega koro-
navirusa, ponovno dostojno praznova-
li god njihovega stanovskega zavetnika 
sv. Florjana. Zbrali so se pri gasilskem 
domu in se v sprevodu odpravili na 
Rosulje, kjer je bila v tamkajšnji cerkvi 
sveta maša po njihovem namenu. 

Mašno daritev je opravil domači žu-
pnik Martin Pušenjak, ki se je v nago-

voru gasilcem dotaknil njihove vloge, 
ki jo opravljajo pri svojem humanem 
poslanstvu. Florjanovo je bilo tudi tok-
rat priložnost za druženje in pogovor s 
krajani, ki prav tako spoštujejo zave-
tnika gasilcev. Tega dne namreč na do-
mačijah prav zaradi vere v sv. Florjana 
marsikatero delo zastane, krajani pa se 
v znak spoštovanja do gasilcev pridru-
žijo njihovemu praznovanju z obiskom 
svete maše. 

Franjo Atelšek

90 LET JOŽICE HREN Z REČICE OB SAVINJI

V svoji kreativni službi »oblekla« marsikaterega 
igralca

Jožica Hren z Rečice ob Savinji je 
pred nedavnim praznovala okrogli ju-
bilej. Ob njeni 90-letnici so jo obiska-
li sosedje, prijatelji in predstavniki 
društva upokojencev ter županja Ana 
Rebernik. Domači so ji ob tej prilož-
nosti pripravili slavje.

OBRTNICA V CELJU
Jožici je zibka tekla v Bistrici ob Sotli, 

kjer je rasla v številčni družini. Med od-
raščanjem na kmetiji je morala popri-
jeti za marsikatero delo. Skusila je tu-
di grozote druge svetovne vojne, kaj-
ti z družino je bila izgnana v »lager«. 
Po vrnitvi domov se je izučila za šivi-
ljo, se preselila v Celje in postala obr-
tnica. Prenekatera Celjanka je bila prav 
v njenih oblačilih modno ter elegantno 
oblečena. 
SKOZI POSEL DO ZAKONSKE ZVEZE

Podjetniške vode so jo pripeljale do 
druženja v okviru sekcije šivilcev in 

tekstilcev takratne obrtne zbornice, 
kjer je spoznala Ivana Hrena z Rečice 
ob Savinji. »Bil je vdovec in zelo zani-
miv sogovornik, ki me je očaral. Sprva 
sem mislila, da bova le prijatelja, a se je 
prijateljevanje spremenilo v zakonsko 
zvezo,« se z nasmehom na obrazu spo-
minja sogovornica, ki na Rečici živi že 
skoraj pol stoletja. Svojih otrok nima, je 
pa zato, kot pravi njena pastorka Pavla, 
odlična druga mama, ki je vedno znala 
prisluhniti in svetovati. 

V GLEDALIŠČU DALA VIZUALNO 
PODOBO ŠTEVILNIM VLOGAM

Ker kot obrtnica ni imela dovolj de-
la, se je zaposlila v celjskem gledališču 
in tam ostala vse do upokojitve. V svoji 
kreativni in zanimivi službi je »oblek-
la« marsikaterega igralca in dala vizu-
alno podobo prenekateri vlogi. Najbolj 
ji je ostal v spominu Hamlet, pri kate-
rem je ekipa za kostumografijo pože-

la številne pohvale. Jožica je bila znana 
kot zelo pedantna šivilja z veliko zna-
nja in izkušenj. 
REČICA JI JE ŠE POSEBEJ PRI SRCU

»Rada sem šivala kostume in ugodila 
marsikateri muhi tega ali onega igral-
ca. V mladosti sem rada potovala, rada 
sem se podala na morje ali na kakšen 

izlet. Posebno doživetje je bila vožnja z 
letalom v Dubrovnik, pa tudi popoto-
vanje z ozkotirno železnico do Splita,« 
pripoveduje Hrenova. Zgornja Savinj-
ska dolina ji je zelo pri srcu, še pose-
bej Rečica, saj je tu poleg družine dobi-
la veliko dobrih prijateljev in sosedov. 

SEDAJ NA POT Z AVTOBUSOM 
Jožica, ki je še vedno dobrega zdrav-

ja, se še danes sama poda na pot. Z av-
tobusom gre v Celje, kjer se vsak me-
sec sreča z nekdanjimi sodelavci ali pa 
obišče brata v Novi vasi. Ob tem ne 
more skriti začudenja, kako malo lju-
di uporablja javni prevoz. 

Tekst in foto: RŠ

Jožica Hren je še dobrega zdravja - 
vsak mesec se z avtobusom 

odpelje v Celje.

Skoraj 50 let
že živi Jožica Hren na Rečici ob 
Savinji.
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BEGUNKA MARGARYTA PAVLENKO IZ UKRAJINE

»Čutim toplino vseh, ki nam pomagajo na različne načine« 

Margaryta Pavlenko je zapustila 
domovino, da bi zaščitila svoja 

otroka. (Foto: arhiv Medgen hiše)

Z Ukrajinko Margaryto Pavlenko sva 
se srečali po naključju v centru za dru-
žine Medgen hiša na Rečici ob Savinji. 
Tu je poiskala pomoč pri učenju slo-
venščine. Za lažje sporazumevanje z 
domačini jo poučuje vodja centra Lidi-
ja Zajc Petrovič. 

Z VZTRAJNOSTJO DO PRVIH 
SLOVENSKIH BESED

Z vztrajnostjo se skupna prizadeva-
nja Zajc Petrovičeve in Pavlenkove ob 
uporabi Google prevajalnika že obres-
tujejo. Ukrajinka lahko gre sama v tr-
govino in se za silo sporazumeva z lo-
kalnimi prebivalci. Obiskale sta tudi že 
pristojne inštitucije, kjer si je Pavlenko-
va uredila dokumente, potrebne za za-
časno bivanje v Sloveniji.

VOJNA JO JE PRISILILA V BEG
Življenjska zgodba Margaryte Pa-

vlenko vse do začetka vojne v Ukraji-
ni ni bila nič posebnega. Služba, vsak-
danje obveznosti, sin Kyryl in hčer-
ka Anna v šoli, druženje s prijatelji. 
Tako bi bilo še danes, če vmes ne bi 
vmes posegla grozota vojne. Strelja-
nje, bombardiranje in rušenje je njeno 
družino, tako kot številne druge Ukra-
jince, prisililo v beg. Za sabo je pusti-

ji je bila v veliko pomoč Slovenka Julija, 
ki je študirala v Ukrajini in je po vrnitvi 
v Slovenijo ostala v stiku z Margaryto: 
»Prijateljica mi je v oporo že od samega 
začetka vojne. Pomagala mi je, da sem 
prišla v Ljubljano. Tu sem spoznala Si-
mone in Roya, Nizozemca, ki imata do-
movanje na Rečici ob Savinji. Ponudi-
la sta mi bivališče in za nas skrbita, kot 
da smo del njune družine.«

ŽELI SI KONCA VOJNE IN 
NORMALIZACIJE RAZMER V 

DOMOVINI
»Po prihodu v dolino sta otroka za-

čela obiskovati rečiško osnovno šolo. 
Kljub razlikam v jeziku se med vrstniki 
dobro počutita. Čeprav še ne razumem 
veliko slovensko, čutim toplino vseh, 
ki nam pomagajo na različne načine,« 
s hvaležnostjo pripoveduje Margaryta, 
nato pa ostane brez besed in nemo zre 
predse, ko želim izvedeti več o nje-
ni poti do Slovenije. Z žalostjo v očeh 
pove le, da si želi konca vojne in nor-
malizacije razmer v domovini. Do tedaj 
bo poskušala bolje spoznati slovenski 
jezik. Pri pogovoru nama je pomagala 
Iryna Melnychuk iz Mozirja. 

RŠ

la skoraj vse, kar ji je nekaj pomenilo. 
ZAPUSTILA DOMOVINO, DA ZAŠČITI 

OTROKA
Za odhod iz domačega kraja in do-

movine ter za pot v neznano se je odlo-
čila, da bi zaščitila svoja otroka. Pri tem 

ČEBELARSKA DRUŽINA JANEZA GOLIČNIKA MOZIRJE

Čebelarjenje ne prinaša dobička, nudi pa veliko zadovoljstva

Vida Kumar je prejela odlikovanje Antona Janše III. stopnje.

Mozirski čebelarji so se 6. maja zbra-
li v gostišču Vid v Radegundi. Po dveh 
letih občnih zborov preko spleta so bi-
li zelo veseli druženja v živo. Ob tej pri-
ložnosti so zaslužnim članom za dol-
goletno udejstvovanje v društvu pode-
lili jubilejna priznanja in značke.

ČEBELARJENJE NI HOBI, AMPAK 
NAČIN ŽIVLJENJA

Predsednik Ivan Čopar je predstavil 
delovanje družine v zadnjih dveh letih. 
Izpostavil je slabi letini, ukrepe države 
in dogajanje na nivoju krovne organi-
zacije, Čebelarske zveze Slovenije. Ob 
tem se je zahvalil čebelarjem, ki kljub 
težkim časom vztrajajo v tej dejavnosti, 
ki zadnja leta res ne prinaša dobička, 
kljub temu pa nudi veliko zadovoljstva. 
Čebelarjenje ni hobi, ampak način živ-
ljenja, kajti čebelar se mora popolno-
ma posvetiti svojim pridnim delavkam 
in zanje skoraj vsak dan kaj postoriti.

PRIZNANJA ZA DOLGOLETNO 
ČLANSTVO

V nadaljevanju srečanja je Čopar, 
skupaj s tajnikom Markom Golični-
kom in Markom Purnatom pode-

lil značke za dolgoletno zvestobo, ki bi 
morale biti podeljene na občnih zbo-
rih lani in predlani. Pet članov je pre-
jelo priznanja za deset, štirje za dvaj-
set, dva za trideset in eden za štirideset 
let. Podeljeni sta bili tudi dve znački za 
50 let delovanja v društvu. Prejela sta 
jih brata Jože in Franc Brezovnik, sle-

dnji posthumno. Podeljeno je bilo tudi 
odlikovanje Antona Janše III. stopnje, 
prejela ga je Vida Kumar. Na koncu je 
Marko Purnat simbolno, uradna pode-
litev je bila namreč na državnem sreča-
nju, podelil odlikovanje Antona Janše I. 
stopnje Ivanu Čoparju.

Tekst in foto: Benjamin Kanjir
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STRELSKO DRUŠTVO GORNJI GRAD 

Za začetek sezone s pištolo najboljši 
Ciril Kolar

S pomladjo so se začela strelska tek-
movanja na odprtih streliščih. Strelsko 
društvo Gornji Grad je na strelišču gor-
njegrajske lovske družine organizira-
lo letošnjo prvo tekmo z malokalibrsko 
pištolo drulov. Tekmovalci so streljali v 
tarčo 50 x 50 cm, oddaljeno 25 metrov, 
po pet nabojev za preizkus in deset za 
oceno.

Vremenske razmere so bile zelo ugo-
dne, najboljše rezultate pa so dosegli: Ci-
ril Kolar, ki je s 93 krogi zmagal, Ivan Rih-
ter, ki je bil z 89 krogi drugi, in Peter Be-
zovšek, ki je s 87 krogi osvojil tretje mesto. 
Tekmovanje s pištolo s tem ni končano, 
na sporedu bosta še dve tekmi, na koncu 
pa bo štel najboljši dosežen rezultat.  

Janez Kolar

DRŽAVNO PRVENSTVO V ODBOJKI ZA STAREJŠE DEKLICE

Mozirjanke in Ljubenke med 
najboljšimi v Sloveniji

Odbojkarska ekipa Osnovne šole Ljubno ob Savinji po zaključku četrtfinalnega 
turnirja pred domačimi navijači. (Foto: arhiv šole)

Odbojkarice osnovnih šol Mozirje 
in Ljubno ob Savinji so se z odličnimi 
predstavami v predtekmovanju uvrsti-
le med devet najboljših ekip v Slove-
niji. Na polfinalnem turnirju na Jeseni-
cah so Mozirjanke zasedle drugo mes-
to, Ljubenke pa so enak rezultat doseg-
le na turnirju v domači dvorani. To po-
meni, da si delijo končno 4. do 6. mes-
to v državi, kar je za oboje velik uspeh.

ČETRTFINALE V MOZIRJU
V četrtfinalu državnega prvenstva so 

se mozirske odbojkarice na domačem 
parketu pomerile z gostjami iz OŠ Bre-
žice. Obe ekipi sta tekmo začeli bor-
beno, Brežičanke so se dobro upira-
le gostiteljicam, ki pa so po rezultatu 
17:15 stopile na plin, zmanjšale število 

lastnih napak in tako prvi kot drugi niz 
odločile sebi v prid. Odlična igra učenk 
OŠ Mozirje je brez dvoma tudi rezultat 
dobrega dela Odbojkarskega kluba Mo-
zirje z mlajšimi selekcijami.

ČETRFINALE NA LJUBNEM OB 
SAVINJI

Osnovna šola Ljubno ob Savinji je 
gostila četrtfinalni turnir državnega 
prvenstva v odbojki za starejše dekli-
ce, na katerem sta poleg domače eki-
pe nastopili še ekipi OŠ Dobrna in OŠ 
Litija. Domačinke so suvereno zmagale 
na obeh tekmah. Ob zaključku srečanja 
sta vodja ekipe Maja Logar in ravnatelj 
šole mag. Samo Kramer podelila prak-
tične nagrade in medalje vsem ekipam. 

Benjamin Kanjir, Štefka Sem

MOZIRSKI GAJ GOSTIL NAJBOLJŠEGA 
KOLESARJA NA SVETU

Tadej Pogačar 
posadil svoje 

drevo

Tadej Pogačar je v Mozirskem gaju 
posnel reklamo za podjetje Medex. 

(Foto: Hedvika Gumilar)

Drugo majsko nedeljo je Mozirski gaj 
obiskal poseben gost, najboljši kolesar 
na svetu Tadej Pogačar. Družil se je z 
obiskovalci, ob tem pa posnel še rekla-
mo za enega izmed svojih sponzorjev.

ZELO PRIJAZEN IN DOSTOPEN
Predsednika Ekološko hortikultur-

nega društva Mozirski gaj Darka Bele-
ta so poklicali iz podjetja Medex iz Lju-
bljane in ga vprašali, če bi smeli v par-
ku posneti reklamo s kolesarjem Tade-
jem Pogačarjem, katerega sponzor je 
tudi ta družba. Bele je bil seveda takoj 
za akcijo in tako je bilo nedeljsko do-
poldne v Mozirskem gaju malce dru-
gačno. Pogačar se je v slabih treh urah, 
ki jih je preživel v parku, pokazal kot 
zelo prijazen in dostopen.

S CVETOČO JABLANO DOPOLNIL 
DREVORED

Vodilni na svetovni kolesarski le-
stvici je v gaju posadil sadiko cveto-
če jablane, ki je dobila ime Pogačarje-
vo drevo. Jablana bo rasla ob Avseniko-
vem in Skornškovem drevesu v zbirki, 
posvečeni osebam, ki so tukaj pustile 
poseben pečat. Upravljavci Mozirskega 
gaja ne skrivajo zadovoljstva, da bo to 
zanje v prihodnosti tudi dodaten mar-
ketinški adut.

Benjamin Kanjir
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52. SVETOVNO VOJAŠKO PRVENSTVO V MARATONU

Bernarda Čeplak Poznič uspešno 
zastopala slovenske barve

Bernarda Čeplak Poznič s slovensko 
zastavo na otvoritveni slovesnosti 

(Foto: osebni arhiv)

V Limi v Peruju je potekalo 52. sve-
tovno vojaško prvenstvo v maratonu. 
V ekipi atletske reprezentance Sloven-
ske vojske, ki jo je vodil Igor Primc, je 
bila tudi Mozirjanka Bernarda Čeplak 
Poznič, ki je na otvoritveni slovesnosti 
nosila slovensko zastavo. Med 35 tek-
movalkami je Čeplak Pozničeva s ča-
som 3:12:05 osvojila 17. mesto.

»Osvojeno mesto mi ne pomeni to-
liko kot doseženi rezultat. Odtekla sem 
namreč svoj osebni rekord. Pogoji niso 
bili lahki. Sprememba klime, naporna 
pot in kratek čas za aklimatizacijo ni-
so bili najboljši obet. A mi je bila sa-

ma proga pisana na kožo. Tekli smo v 
krogih trikrat po deset in enkrat dva-
najst kilometrov,« je povedala Bernar-
da in priznala, da je bil to zanjo eden 
najtežjih tekmovalnih tekov do sedaj, 
saj je morala na progi premagati resno 
krizo. Dobra forma ji je pomagala, da 
ji je uspelo in da je uspešno zaključila 
svoj nastop v dresu slovenske vojaške 
reprezentance. 

RŠ

ENCIKLOPEDIJA JUGOSLOVANSKE ATLETIKE

K izidu pripomogel tudi Josip Šamu iz Mozirja

Josip Šamu (teče prvi) na ekipnem prvenstvu Jugoslavije leta 1974 
(foto: arhiv Atletske zveze Jugoslavije)

V založbi AK Vožd Jagodina je izšla 
obsežna Enciklopedija jugoslovan-
ske atletike avtorja Ljubiše Gajića, po 
mnenju Atletske zveze Slovenije naj-
pomembnejša knjiga o atletiki, ki se je 
kdaj pojavila na območju nekdanje dr-
žave. K njenemu izidu je znatno pripo-
mogel tudi nekdanji atlet Josip Šamu, 
ki se je v 80. letih preselil v Mozirje in 
tu živi še danes. Knjiga je za izposojo 
na voljo v knjižnici Mozirje.

V KNJIGI TUDI POMEMBNI 
SLOVENSKI ATLETI

Impresivna enciklopedija je natis-
njena na 528 straneh velikega formata 
in vsebuje 2500 barvnih ilustracij. Njen 
avtor je Ljubiša Gajić, športni delavec, 
trener in predsednik AK Vožd iz Sveto-
zareva v Srbiji. 

V enciklopediji najdemo tudi šte-
vilne slovenske atlete, ki so s svojimi 
rezultati zaznamovali jugoslovansko 
atletsko sceno. Prav tako je v knjigi za-
radi svojih atletskih dosežkov kakor tu-
di sodelovanja pri nastanku enciklope-
dije in neutrudnega dela pri promoci-
ji zapisan nekdanji odličen atlet Josip 
Šamu. V dolini je poznan predvsem po 
svoji avtoprevozniški dejavnosti Šamu 
Tours. 

V zahvali avtorja enciklopedije so-
delavcem in sponzorjem je zapisano, 
da je bil Josip Šamu eden najbolj pri-
ljubljenih ljudi v atletskih krogih, saj 
je bil vedno pripravljen pomagati ko-
murkoli, ki je kaj potreboval, v veli-
ko pomoč in podporo je bil tudi Lju-
biši Gajiću.

ATLETSKI DOSEŽKI 
JOSIPA ŠAMUJA 

Josip Šamu, ki so njegovi atletski pri-
jatelji klicali Joška, je enega svojih naj-
boljših rezultatov v karieri dosegel le-
ta 1974 v Beogradu na ekipnem prven-
stvu Jugoslavije, in sicer na 10.000 me-
trov. Takrat je presenetil športno jav-
nost, saj je premagal Daneta Korico, ki 
je leta 1972 nastopil na poletnih olim-
pijskih igrah in velja za enega najbolj-
ših tekačev na dolge proge z obmo-
čja nekdanje Jugoslavije. Šamu se je z 

atletiko ukvarjal v obdobju 1967-1987, 
torej dvajset let. Bil je član atletskih 
klubov AK Spartak Subotica, AK Par-
tizan Beograd in od leta 1977 dalje AK 
Velenje. V svoji karieri je osvojil veliko 
zmag na krosih in ultra maratonih, le-
ta 1980 je bil tudi zmagovalec medna-
rodnega YASSA maratona z odličnim 
časom 2:24:16. Čeprav je dosegal zelo 
dobre rezultate, se zaradi takrat izred-
no močne konkurence ni uspel uvrstiti 
v jugoslovansko reprezentanco.

Tatiana Angioi
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Občina Nazarje, Savinjska cesta 4, 3331 Nazarje, na podlagi Za-
kon o stvarnem premoženju države in samoupravnih lokalnih 
skupnosti (Uradni list RS, št. 11/18 in 79/18), 16. člena Uredbe o 
stvarnem premoženju države in samoupravnih lokalnih skup-
nosti (Uradni list RS, št. 31/18) in Načrta razpolaganja s stvarnim 
premoženjem Občine Nazarje v letu 2022, objavlja 

PREKLIC JAVNEGA ZBIRANJA PONUDB
za prodajo nepremičnin v lasti Občine Nazarje - 

v območju OPPN Bič

Občina Nazarje, Savinjska cesta 4, 3331 Nazarje prek-
licuje Javno zbiranje ponudb za prodajo nepremičnin v 
lasti Občine Nazarje - v območju OPPN Bič objavljeno v 
tedniku Savinjske novice št. 14,  dne 8. aprila 2022, in na 
spletni strani Občine Nazarje z dne 4. aprila 2022 za:

GP7 - gradbena parcela na zemljišču parc. št. 566/9, k.o. 
940 Šmartno ob Dreti, stavbno zemljišče v izmeri 639 m2. 

Izhodiščna cena je bila 17.892,00 EUR.(z besedo: sedem-
najst tisoč osemstodvaindevetdeset evrov in 00/100).

Številka: 478-0014/2022
Datum: 16. maj 2022

Občina Nazarje
Matej PEČOVNIK, župan

Iskreno se zahvaljujemo Gasilcem PGD Bočna, PGD 
Gornji Grad, PGD Nova Štifta, policistom, skupini vodni-
kov z iskalnimi psi, lovskemu društvu Gornji Grad, ko-
lektivu vrtca Bočna ter Gornji Grad in vsakemu občanu 
ter posamezniku posebej za številčno nesebično pomoč 
in angažiranost, posebne zahvale družini  Žerovnik, da 
smo našega Naceta našli živega in zdravega. 

Še enkrat iz srca hvala! 

Starša Maja in Erik

ZAHVALA

UPRAVNA ENOTA MOZIRJE

Matična kronika za 
april 2022

SMRTI
 Vezočnik Franc, Ljubno ob Savinji
 Vezočnik Viljema, Gornji Grad
 Rajgel Franc, Gornji Grad
 Podmeninšek Frančišek, Ljubno ob Savinji
 Reiter Frančiška, Rečica ob Savinji
 Rosc Ivan, Luče
 Kosmač Angela, Ljubno ob Savinji
 Podlogar Marija, Gornji Grad
 Rakun Jožefa, Gornji Grad
 Ježovnik Anton, Mozirje
 Prek Martin, Gornji Grad
 Bitenc Angela, Gornji Grad
 Ikovic Marija, Gornji Grad
 Mavrić Janez, Gornji Grad
 Benetek Ljuba, Mozirje

DOBRODELNO OKROG SLOVENIJE

25 kolesarjev prevozilo »pot okrog sveta« za otroški 
nasmeh

V tretji etapi je Dami Zupi s podporniki kolesaril tudi 
skozi Zgornjo Savinjsko dolino. (Foto: Dos.si)

Tretje leto zapored je Dami Zupi v petih etapah prekolesa-
ril Slovenijo z namenom zbiranja sredstev. Letos so le-ta na-
menjena za nakup koles za otroke iz socialno ogroženih dru-
žin. Glavni koordinator projekta je Slovenska karitas. V tret-
ji etapi je Zupi s podporniki kolesaril tudi skozi Zgornjo Sa-
vinjsko dolino.

SKUPNO PREVOZILI VEČ KOT 30 TISOČ KILOMETROV
25 kolesarjev je pet dni kolesarilo okrog Slovenije. Vsak od 

njih je prevozil 1256 kilometrov, vsi skupaj pa več kot 30 tisoč 
kilometrov. Če bi te kilometre razporedili v štafeto, bi lahko 
obkrožili svet. 

RAZVESELILI BODO 52 OTROK
Že med potjo so razdelili 16 novih koles, vsega skupaj jih 

bodo razdelili 52 in toliko otrokom narisali nasmeh na obraz. 
V nadaljevanju bodo na Karitasu preko projekta Staro kolo za 
nov nasmeh prevzemali stara kolesa, jih obnovili in razdeli-
li med otroke. Organizator kolesarjenja Dami Zupi je na zak-
ljučni novinarski konferenci izpostavil, da kolesarjenje po-
vezuje, če posebej pa je koristno, če na tak način pomagamo 
otrokom. Kot ambasador je na DOS sodeloval tudi nekdanji 
smučarski skakalec Robert Kranjec.

Štefka Sem
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IZ POLICIJSKE BELEŽNICE

Kogar imaš rad, 
nikoli ne umre.
Le daleč, daleč je.

ZAHVALA

Ob izgubi drage hčerke, sestre, 
partnerke in mame 

Majde TERBOVŠEK 
20. 5. 1966 - 4. 5. 2022 

se iz srca zahvaljujemo vsem za vse ustne in pisne izraze 
sočutja, za cvetje in sveče, darovane maše, darove za cer-
kev ter vse druge darove. 

Zahvaljujemo se osebju nevrološkega oddelka SB Ce-
lje in osebju oddelka H2 na onkološkem inštitutu v Lju-
bljani.

Iskrena hvala vsem, ki ste jo spremljali na njeni zadnji 
poti, pogrebcem, župnikoma g. Vratanarju in g. Šumljaku 
ter diakonu g. Čeplaku za lepo opravljen obred. 

Hvala mladinskemu pevskemu zboru Župnije Mohorja 
in Fortunata Gornji Grad za čudovito odpete pesmi. 

Hvala trobentaču in govornici Vesni Mlačnik za lepe 
besede slovesa ter pogrebnemu zavodu Morana.

Vsa toplina njenega srca bo ostala vedno z nami.

Žalujoči: družina Terbovšek, partner Srečko 
in hčerka Ines

Polje, kdo bo tebe ljubil, 
kadar jaz bom v grobu spal? 
Ljubil žar me bo pomladni, 
ki nad mano bo sijal.
Jaz pa vetru bom naročil, 
naj prinese ti pozdrav.
                 Slovenska ljudska

ZAHVALA

Prezgodaj se je poslovil 
mož, oče, brat in ata 

Franc GOVEK
Mazejev Franček iz Okonine.

Ob težki izgubi se za profesionalnost in prijaznost zah-
valjujemo reševalcem NMP Nazarje in Velenje, gasilcem 
PGD Nazarje in Ljubno ter policistom PP Mozirje.

Žalujoči domači se iskreno zahvaljujemo za vso izkaza-
no sožalje in podporo ob slovesu našega dragega Franca. 

Iskrena zahvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi 
zadnji poti in vsem za neprecenljivo pomoč pri pogreb-
nih slovesnostih in cerkvenem pogrebu.

Žalujoči vsi njegovi

 • TATOVI V ŽUPNIŠČU
Nova Štifta: 9. maja v dopoldanskem času je ne-

znani storilec skozi odklenjena vrata vstopil v prosto-
re župnišča v Novi Štifti. Izkoristil je nepozornost sta-
novalcev in odnesel gotovino. 
 • TRAKTORIST PODLEGEL POŠKODBAM
Ljubno ob Savinji: 11. maja ob 11.33 se je na obmo-

čju Savine zgodila delovna nesreča, v kateri je trakto-
rist zaradi hudih poškodb na kraju preminul. Posre-
dovali so gasilci PGD Nazarje in reševalci nujne medi-
cinske pomoči iz Mozirja in Velenja. 
 • OTROKA NAŠLI NEPOŠKODOVANEGA
Bočna: 12. maja ob 11.46 se je začela iskalna akcija za 

pogrešanim otrokom iz vrtca Bočna. Gasilci PGD Boč-
na in Gornji Grad, policisti, skupina vodnikov z iskal-
nimi psi in številni domačini so pregledali območje 
ter otroka našli nepoškodovanega.
 • STISNILO MU JE ROKO
Bočna: 12. maja popoldan se je na kmetiji v Čepljah 

zgodila delovna nesreča. Občan je čistil podnožje na-
kladalke, pri tem pa se je sprostila ročka, zato je po-
biralni greben padel na tla in mu stisnil desno roko. 

ANKETNI VPRAŠALNIK
Na policijski akademiji so pripravili anketni vpra-

šalnik za letošnjo javnomnenjsko raziskavo o ocenah 
in stališčih prebivalcev Slovenije o delu policije. Po-
datke zbirajo od 16. do 31. maja. Vprašalnik je dosto-
pen na spletni povezavi www.policija.si.
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KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 21. številki SN

2022

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):
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Petek,
20. maj

ob 10.15. Center starejših Gornji Grad
Seminar Prilagoditev okolja starostniku
ob 17.00. Okonina 25
Odprtje razstave unikatnih lesenih izdelkov 
Radovana Weissa
ob 17.00. Športni park Mozirje
Nogometna tekma - ND Mozirje : NK Šentjur 
(st. dečki)

Sobota,
21. maj

ob 10.00. Športni park Mozirje
Nogometna tekma - ND Mozirje : NK Posavje 
Krško (st. cicibani)
ob 10.00. Športni park Mozirje
Nogometna tekma - ND Mozirje : NK Šmarje 
pri Jelšah (kadeti)
ob 17.00. Športni park Mozirje
Nogometna tekma - ND Mozirje : NK Žalec 
(člani)
ob 17.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Otvoritev razstave gramofonskih plošč 
Lojzeta Slaka

Nedelja,
22. maj

ob 18.00. Večnamenska dvorana v Radmirju
Glasbena prireditev Majska pesem

 
Ponedeljek,

23. maj

Ponedeljek, ob 9.00. Dom kulture Nazarje
Meritve kostne gostote za ugotavljanje 
osteoporoze
ob 19.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Obnovitev oziroma spoznavanje znanja 
nudenja prve pomoči

Torek,
24. maj

ob 18.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Delavnica Uporaba pametnih telefonov 
in tablic za starejše

Sreda,
25. maj

ob 17.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Ura pravljic z ustvarjalno delavnico

Četrtek,
26. maj

ob 9.00. Prostori Dru. upokojencev Gornji Grad
Meritve krvnega sladkorja in holesterola
ob 18.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Brezplačna svetovalnica za demenco 

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

Napovednik dogodkov

ČESTITKE IN ZAHVALE 
Čestitke in zahvale za objavo v Savinjskih novicah lahko 

prinesete osebno ali pošljete tekst ter fotografijo po e-pošti 
na naslov: nina.zidarn@savinjske.com.

Rok za oddajo: za nenaročene objave v petek do 12. ure, za 
naročene (rezervirane) objave v ponedeljek do 12. ure.

Naročniki Savinjskih novic imajo 15 % popust pri objavah 
zahval in čestitk.

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravlja-
mo tudi vsa ostala dela s strojno mehanizacijo ter 
kiper prevoze. Kvalitetno in poceni; Brlec Franc 
041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Prihova 95, 3331 Nazarje.     

◊	ŠIVILJSTVO	ŽANA	
Šivanje po meri, kostimi, srajce, hlače in razna 
popravila (menjava zadrg, krajšanje, ožanje). 
Gsm 041/498-943. 

Oblak Z. Barbara s.p., Ljubija 88, 3330 Mozirje.

ŽIVALI – PRODAM
Prašiče, najboljše mesnate 
pasme za dopitanje na več-
jo težo. Fišar, Tabor; gsm 
041/619-372.
Prodam prašiče domače 
vzreje, od 30 do 180 kg, ugo-
dno, dostava; gsm 031/509-
061.
Prodam pujske od 25 do 50 
kg, za nadaljno rejo ali za 
zakol: gsm 041/783-100.
Prodam 2 bikca čb in li-
muzin, stara 7 dni; gsm 
031/805-832.

ŽIVALI –KUPIM
Kupim jalove krave in te-
lice za zakol ali dopitanje, 
plačilo takoj + davek; gsm 
040/673-009.
Kupim kravo simentalko s 
teletom; gsm 041/983-465. 
Kupim kravo, telico za zakol, 
dopitanje in teličke, bikce 
nad 100 kg; gsm 031/533-745.

Kupimo telice in krave za 
zakol ali za dopitanje; gsm 
031/832-520.

DRUGO – PRODAM
Vitel krpan 5SI, 5 t, prodam; 
gsm 031/776-736.
Za simbolično ceno prodam 
48 komadov plastičnih ko-
lov za ograjo (drobnica); tel. 
št. 03/58-46-173.
Prodam gumi voz; gsm 
031/539-051.
Prodam krmni krompir; gsm 
041/696-802.
Prodam 15 colska lita pla-
tišča za golfa, 4 kom; gsm 
031/855-556.
Prodam kovinska dvižna ga-
ražna vrata, dimenzije 230 
cm x 210 cm; gsm 041/440-
297.
Samonakladalko sip novi 
pionir 17, letnik 2000, dob-
ro ohranjeno, prodam; gsm 
041/324-377.

Zgrabljalnik manjši in laž-
ji, 240 cm delovne širi-
ne, prodam za 750 eur; gsm 
041/372-040.   
Čelna gorska rotacijska ko-
silnica, 210 cm delovne ši-
rine, na 5 diskov, za gorske 

traktorje, prodam za 1250 
eur; gsm 041/767-805. 

DRUGO – IŠČEM
Prosim, če ima kdo za poda-
rit glasbeni stolp z gramofo-
nom; tel. št. 03/58-45-458.



Savinjske novice št. 20, 20. maj 2022 27

Oglasi




